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PEMBERITAHUAN PERTANYAAN DEWAN RAKYAT  

MESYUARAT KETIGA, PENGGAL KETIGA  

PARLIMEN KELIMA BELAS TAHUN 2024 

__________________________________________________________ 

 

PERTANYAAN : LISAN 

 

DARIPADA  : YB TUAN PRABAKARAN A/L M    

     PARAMESWARAN 

     [ BATU ] 

 

TARIKH  : 14 OKTOBER 2024 (ISNIN) 

 

 

SOALAN 

 

TUAN PRABAKARAN A/L M PARAMESWARAN [ BATU ] minta 

PERDANA MENTERI menyatakan status keselamatan terkini dan 

tindakan yang bakal diambil hasil daripada kajian yang telah dijalankan 

berkaitan tanah jerlus yang berlaku di Jalan Masjid India termasuk 

kawasan- kawasan lain yang berpotensi berlaku mendapan. 

 

 
 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 



                  NO SOALAN: 6 
 

 

JAWAPAN 

 

YB DR. ZALIHA BINTI MUSTAFA 

MENTERI DI JABATAN PERDANA MENTERI 

(WILAYAH PERSEKUTUAN) 

 

Tuan Yang di-Pertua, 

 

1. Saya mohon supaya pertanyaan ini dijawab bersekali dengan 

pertanyaan bertarikh 17 Oktober 2024 daripada YB Seputeh dan YB 

Jelutong, pertanyaan bertarikh 21 November 2024, sekali lagi daripada 

YB Jelutong dan juga pertanyaan bertarikh 3 Disember 2024 daripada 

YB Bukit Bintang kerana menyentuh isu yang hampir sama. 

 

        Terima kasih Tuan Yang di-Pertua, 

 

2. Terlebih dahulu saya ingin menarik perhatian Dewan yang mulia ini 

kepada kekeliruan mengenai istilah yang digunakan untuk 

menggambarkan kejadian sinkhole di Jalan Masjid India. Istilah 'tanah 

jerlus' atau 'tanah mendap' yang sering digunakan oleh media adalah 

kurang tepat. Menurut Dewan Bahasa dan Pustaka (DBP), istilah yang 

sepatutnya adalah 'lubang benam'. Saya juga ingin memohon maaf kerana 

turut terkhilaf dalam penggunaan istilah yang kurang tepat ketika 

memberikan kenyataan kepada media sebelum ini. 

 

3. Untuk makluman Ahli-Ahli Yang Berhormat, menyentuh tentang 

Status Keselamatan Terkini dan Langkah-Langkah Pencegahan bagi 

Mengelakkan Kejadian Yang Sama Berulang. Saya ingin menyatakan 

bahawa berdasarkan kajian yang dijalankan oleh Task Force Khas 

(Pasukan Petugas Khas) yang dipengerusikan oleh Datuk Bandar Kuala 

Lumpur sendiri mendapati Jalan Masjid India kini disahkan selamat untuk 

semua bentuk aktiviti. Ini setelah mengambil kira pandangan kepakaran 

secara kolektif oleh pelbagai agensi termasuk Polis Diraja Malaysia 

(PDRM), Jabatan Bomba dan Penyelamat Malaysia (JBPM), Jabatan 

Kerja Raya (JKR), Jabatan Mineral dan Geosains Malaysia (JMG), serta 

pertubuhan profesional seperti Institusi Jurutera Malaysia (IEM) dan 

Pertubuhan Geoteknikal Malaysia (MGS). 

 

4. Beberapa tindakan segera langkah pendek telah dilaksanakan 

iaitu : 



                  NO SOALAN: 6 
 

 

 

a. Audit Integriti Aset Utiliti yang telah dilaksanakan oleh 

syarikat-syarikat utiliti di kawasan Central Business District 

(CBD), termasuklah Jalan Masjid India. Pemetaan dan ujian 

integriti bawah tanah dijalankan bagi mengesan sebarang 

kelemahan pada aset-aset lama; dan 

 

b. Penggunaan Teknologi seperti kaedah Ground Penetrating 

Radar (GPR) dan Mackintosh Probe (MP) digunakan untuk 

menyiasat struktur tanah. Ujian geofizik seperti Micro Gravity 

dan Ground Settlement Monitoring turut digunakan untuk 

mengesan sebarang pergerakan tanah atau lohong bawah 

tanah. 

 

5.      Bagi tindakan jangka panjang pula, DBKL akan melaksanakan: 

 

a. Penyiasatan Tanah Mendalam melibatkan penggunaan teknik 

"Deep Boring" serta ujian makmal untuk memastikan struktur 

tanah stabil. Laporan geoteknikal oleh jurutera bertauliah akan 

disediakan untuk kawasan-kawasan yang dikenalpasti berisiko; 

dan 

 

b. Komunikasi Awam di mana DBKL akan terus menggunakan 

platform media sosial untuk memberi makluman dan keyakinan 

kepada masyarakat mengenai tahap keselamatan di kawasan 

Jalan Masjid India. 

 

6. Seterusnya berkaitan dengan pampasan kepada ahli keluarga 

mendiang G. Vijaya Lakshmi. Untuk makluman Ahli yang Berhormat, 

atas dasar keprihatinan, kerajaan melalui DBKL telah menyumbangkan 

RM30,000.00 untuk membantu waris mangsa dalam meringankan beban 

mereka akibat tragedi ini. Keluarga mangsa turut juga menerima 

sumbangan daripada pihak swasta yang bersimpati sebanyak 

RM10,000.00. Ini merupakan tanggungjawab sosial untuk membantu 

keluarga mangsa yang trauma atas kehilangan yang tersayang. 

Menyentuh tentang pampasan, Kerajaan tidak menghalang sekiranya 

keluarga mendiang mangsa hendak mengemukakan tuntutan melalui 

saluran perundangan terhadap agensi yang berkaitan. 
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7.  Saya memohon Ahli Yang Berhormat tidak sekadar melihat jumlah 

sumbangan RM30,000.00 daripada DBKL sahaja sebagai nilai nyawa 

mendiang mangsa. Pada ketika kejadian tersebut, Kerajaan Malaysia telah 

pun mengerahkan seluruh kekuatan anggota dan juga aset ke kawasan 

insiden yang mana kita melibatkan sehingga 13 agensi kerajaan. Dalam 

masa sembilan hari pencarian, sejumlah besar peruntukan juga telah 

digunakan bagi tujuan kos dan harian operasi. Jangan lupa, anggota juga 

turut bergadai nyawa dalam memasuki ruang sempit dan berbahaya. 

Malahan, kos pembaikan ditanggung juga dalam satu amaun yang juga 

signifikan. Jadi, kesemua kos dan pengorbanan ini adalah bukti bahawa 

Kerajaan Malaysia tidak mengambil mudah soal nyawa sesiapa sahaja, 

sama ada warga tempatan mahupun pelancong warga asing. 

 

Sekian, terima kasih. 
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PEMBERITAHUAN PERTANYAAN DEWAN RAKYAT  

MESYUARAT KETIGA, PENGGAL KETIGA  

PARLIMEN KELIMA BELAS TAHUN 2024 

__________________________________________________________ 

 

PERTANYAAN : LISAN 

 

DARIPADA : YB PUAN TERESA KOK SUH SIM 

  [ SEPUTEH ] 

 

TARIKH :   14 OKTOBER 2024 (ISNIN) 

 

 

SOALAN 

 

PUAN TERESA KOK SUH SIM [ SEPUTEH ] minta PERDANA MENTERI 

menyatakan lokasi dan bilangan unit setiap perumahan Residensi 

MADANI di Kuala Lumpur. Nyatakan jumlah unit perumahan MADANI yang 

akan dibina di Kuala Lumpur dan kriteria yang digunakan oleh Kerajaan 

untuk memilih permohonan pembeli rumah. 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 



                 NO SOALAN: 37 
 

 

 

JAWAPAN 

 

YB DR. ZALIHA BINTI MUSTAFA 

MENTERI DI JABATAN PERDANA MENTERI  

(WILAYAH PERSEKUTUAN) 

 

Tuan Yang di-Pertua,  

 

1.  Untuk makluman Ahli Yang Berhormat, selaras dengan hasrat YAB 

Perdana Menteri melalui aspirasi Malaysia MADANI dan elemen 

ihsan yang memfokuskan aspek peduli iaitu tiada golongan yang 

dipinggirkan dalam menikmati arus pembangunan negara, Jabatan 

Wilayah Persekutuan telah memperkenalkan program perumahan 

mampu milik di Wilayah Persekutuan iaitu Residensi MADANI.  

 

2.  Residensi MADANI memfokuskan kepada golongan yang 

berpendapatan sederhana rendah dan ke bawah, atau B40. Harga 

jualan bagi Residensi MADANI ditetapkan di antara RM150,000 

hingga RM200,000 seunit mengikut saiz rumah iaitu di antara 700 

persegi kaki persegi (kps) hingga 800 kps.  

 

3.  Sejak pelaksanaan Residensi MADANI sehingga 30 September 2024, 

sebanyak 1,150 unit melibatkan 3 projek merangkumi 2 projek yang 

sedang dalam pembinaan dan 1 projek yang telah mendapat Perintah 

Pembangunan (Development Order – DO) bagi kawasan Wilayah 

Persekutuan Kuala Lumpur. 2 projek yang sedang dalam pembinaan 

iaitu di Residensi Desa Tasik melibatkan 100 unit sahaja dan 

Residensi Suria MADANI di Taman Desa Water Park melibatkan 

sebanyak 800 unit. Manakala 1 projek yang telah mendapat DO 

dianggarkan sebanyak 250 unit berada di lokasi Jalan Kampung 

Pandan. Pada ketika ini, Jabatan Wilayah Persekutuan menerusi 

Dewan Bandaraya Kuala Lumpur (DBKL) sedang berusaha mengenal 

pasti tapak-tapak yang sesuai untuk pembangunan Residensi 

MADANI. 
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4.  Kriteria permohonan Residensi MADANI yang ditetapkan adalah 

pemohon yang berumur 18 tahun dan ke atas semasa permohonan 

dibuat, lahir atau bekerja atau pengundi berdaftar di Wilayah 

Persekutuan, serta mempunyai pendapatan kasar isi rumah sebanyak 

RM8,000 ke bawah sebulan dan hanya untuk pembelian rumah 

pertama sahaja. Permohonan Residensi MADANI adalah secara atas 

talian sepenuhnya melalui portal Residensi MADANI yang diselia oleh 

Jabatan Wilayah Persekutuan.  

 

Sekian, terima kasih. 
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PEMBERITAHUAN PERTANYAAN DEWAN RAKYAT  

MESYUARAT KETIGA, PENGGAL KETIGA  

PARLIMEN KELIMA BELAS TAHUN 2024 

__________________________________________________________ 

 

PERTANYAAN : LISAN 

 

DARIPADA  : YB PUAN TERESA KOK SUH SIM  

[ SEPUTEH ] 

 

TARIKH  : 17 OKTOBER 2024 (KHAMIS) 

 

 

SOALAN 

 

YB TERESA KOK SUH SIM [ SEPUTEH ] minta PERDANA MENTERI 

menyatakan langkah-langkah pencegahan (precautionary measures) 

yang akan diambil oleh Kerajaan bagi memastikan insiden tanah jerlus 

seperti yang telah berlaku di Jalan Masjid India pada 23 Ogos 2024 yang 

lalu tidak berulang. 
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JAWAPAN 

 

YB DR. ZALIHA BINTI MUSTAFA 

MENTERI DI JABATAN PERDANA MENTERI 

(WILAYAH PERSEKUTUAN) 

 

Tuan Yang di-Pertua, 

 

1. Saya mohon supaya pertanyaan ini dijawab bersekali dengan 

pertanyaan bertarikh 17 Oktober 2024 daripada YB Seputeh dan YB 

Jelutong, pertanyaan bertarikh 21 November 2024, sekali lagi daripada 

YB Jelutong dan juga pertanyaan bertarikh 3 Disember 2024 daripada 

YB Bukit Bintang kerana menyentuh isu yang hampir sama. 

 

        Terima kasih Tuan Yang di-Pertua, 

 

2. Terlebih dahulu saya ingin menarik perhatian Dewan yang mulia ini 

kepada kekeliruan mengenai istilah yang digunakan untuk 

menggambarkan kejadian sinkhole di Jalan Masjid India. Istilah 'tanah 

jerlus' atau 'tanah mendap' yang sering digunakan oleh media adalah 

kurang tepat. Menurut Dewan Bahasa dan Pustaka (DBP), istilah yang 

sepatutnya adalah 'lubang benam'. Saya juga ingin memohon maaf kerana 

turut terkhilaf dalam penggunaan istilah yang kurang tepat ketika 

memberikan kenyataan kepada media sebelum ini. 

 

3. Untuk makluman Ahli-Ahli Yang Berhormat, menyentuh tentang 

Status Keselamatan Terkini dan Langkah-Langkah Pencegahan bagi 

Mengelakkan Kejadian Yang Sama Berulang. Saya ingin menyatakan 

bahawa berdasarkan kajian yang dijalankan oleh Task Force Khas 

(Pasukan Petugas Khas) yang dipengerusikan oleh Datuk Bandar Kuala 

Lumpur sendiri mendapati Jalan Masjid India kini disahkan selamat untuk 

semua bentuk aktiviti. Ini setelah mengambil kira pandangan kepakaran 

secara kolektif oleh pelbagai agensi termasuk Polis Diraja Malaysia 

(PDRM), Jabatan Bomba dan Penyelamat Malaysia (JBPM), Jabatan 

Kerja Raya (JKR), Jabatan Mineral dan Geosains Malaysia (JMG), serta 

pertubuhan profesional seperti Institusi Jurutera Malaysia (IEM) dan 

Pertubuhan Geoteknikal Malaysia (MGS). 

 

4. Beberapa tindakan segera langkah pendek telah dilaksanakan 

iaitu : 
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a. Audit Integriti Aset Utiliti yang telah dilaksanakan oleh 

syarikat-syarikat utiliti di kawasan Central Business District 

(CBD), termasuklah Jalan Masjid India. Pemetaan dan ujian 

integriti bawah tanah dijalankan bagi mengesan sebarang 

kelemahan pada aset-aset lama; dan 

 

b. Penggunaan Teknologi seperti kaedah Ground Penetrating 

Radar (GPR) dan Mackintosh Probe (MP) digunakan untuk 

menyiasat struktur tanah. Ujian geofizik seperti Micro Gravity 

dan Ground Settlement Monitoring turut digunakan untuk 

mengesan sebarang pergerakan tanah atau lohong bawah 

tanah. 

 

5.     Bagi tindakan jangka panjang pula, DBKL akan melaksanakan: 

 

a. Penyiasatan Tanah Mendalam melibatkan penggunaan teknik 

"Deep Boring" serta ujian makmal untuk memastikan struktur 

tanah stabil. Laporan geoteknikal oleh jurutera bertauliah akan 

disediakan untuk kawasan-kawasan yang dikenalpasti berisiko; 

dan 

 

b. Komunikasi Awam di mana DBKL akan terus menggunakan 

platform media sosial untuk memberi makluman dan keyakinan 

kepada masyarakat mengenai tahap keselamatan di kawasan 

Jalan Masjid India. 

 

6.     Seterusnya berkaitan dengan pampasan kepada ahli keluarga 

mendiang G. Vijaya Lakshmi. Untuk makluman Ahli yang Berhormat, 

atas dasar keprihatinan, kerajaan melalui DBKL telah menyumbangkan 

RM30,000.00 untuk membantu waris mangsa dalam meringankan beban 

mereka akibat tragedi ini. Keluarga mangsa turut juga menerima 

sumbangan daripada pihak swasta yang bersimpati sebanyak 

RM10,000.00. Ini merupakan tanggungjawab sosial untuk membantu 

keluarga mangsa yang trauma atas kehilangan yang tersayang. 

Menyentuh tentang pampasan, Kerajaan tidak menghalang sekiranya 

keluarga mendiang mangsa hendak mengemukakan tuntutan melalui 

saluran perundangan terhadap agensi yang berkaitan. 
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7.    Saya memohon Ahli Yang Berhormat tidak sekadar melihat 

jumlah sumbangan RM30,000.00 daripada DBKL sahaja sebagai nilai 

nyawa mendiang mangsa. Pada ketika kejadian tersebut, Kerajaan 

Malaysia telah pun mengerahkan seluruh kekuatan anggota dan juga aset 

ke kawasan insiden yang mana kita melibatkan sehingga 13 agensi 

kerajaan. Dalam masa sembilan hari pencarian, sejumlah besar 

peruntukan juga telah digunakan bagi tujuan kos dan harian operasi. 

Jangan lupa, anggota juga turut bergadai nyawa dalam memasuki ruang 

sempit dan berbahaya. Malahan, kos pembaikan ditanggung juga dalam 

satu amaun yang juga signifikan. Jadi, kesemua kos dan pengorbanan ini 

adalah bukti bahawa Kerajaan Malaysia tidak mengambil mudah soal 

nyawa sesiapa sahaja, sama ada warga tempatan mahupun pelancong 

warga asing. 

 

Sekian, terima kasih. 
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PEMBERITAHUAN PERTANYAAN DEWAN RAKYAT  

MESYUARAT KETIGA, PENGGAL KETIGA  

PARLIMEN KELIMA BELAS TAHUN 2024 

__________________________________________________________ 

 

PERTANYAAN : LISAN 

 

DARIPADA  : YB TUAN FONG KUI LUN 

     [ BUKIT BINTANG ]  

 

TARIKH  : 17 OKTOBER 2024 (KHAMIS) 

 

 

SOALAN 

 

TUAN FONG KUI LUN [ BUKIT BINTANG ] minta PERDANA MENTERI 

menyatakan apakah langkah seterusnya selepas operasi pembersihan 

dan perobohan struktur haram dan pelan penambahbaikan di Jalan 

Petaling. 
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JAWAPAN 

 

YB DR. ZALIHA BINTI MUSTAFA 

MENTERI DI JABATAN PERDANA MENTERI 

(WILAYAH PERSEKUTUAN) 

 

1.  Untuk makluman Ahli Yang Berhormat, tindakan penguatkuasaan 

atau Operasi Roboh yang dilaksanakan di sekitar kawasan Jalan 

Petaling adalah bertujuan untuk memastikan jalan, lorong, siar kaki 

yang dikhaskan bagi kegunaan dan laluan orang awam bebas dari 

sebarang halangan atau struktur tambahan. Halangan yang 

disebabkan oleh penjaja atau pemilik perniagaan bukan sahaja telah 

menghalang dan mengecilkan ruang laluan pejalan kaki atau menutup 

terus lorong belakang premis, malah turut menyebabkan kerja-kerja 

pembersihan oleh petugas pembersihan seperti Alam Flora dan 

SWCorp sukar untuk dilaksanakan.  

 

2.  Oleh yang demikan, Dewan Bandaraya Kuala Lumpur (DBKL) akan 

terus memantau, menyiasat dan mengambil tindakan sewajarnya ke 

atas kesalahan yang dilakukan oleh peniaga, penjaja di sekitar 

kawasan Jalan Petaling. Penglibatan serta kerjasama daripada 

jabatan-jabatan dalaman DBKL akan terus dipergiatkan bagi 

memastikan kerja-kerja menaik taraf, pengindahan lorong belakang 

Jalan Petaling dapat dilaksanakan dengan lebih terancang dan 

menyusun atur semula penjaja berlesen ke lokasi yang lebih sesuai 

seterusnya menjadikan kawasan Jalan Petaling lebih menarik, 

sistematik dan menjadi tumpuan lebih ramai pengunjung serta 

pelancong.  

 

Sekian, terima kasih. 
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PEMBERITAHUAN PERTANYAAN DEWAN RAKYAT  

MESYUARAT KETIGA, PENGGAL KETIGA 

PARLIMEN KELIMA BELAS TAHUN 2024 

__________________________________________________________ 

 

PERTANYAAN : LISAN 

 

DARIPADA  : YB TUAN ZAHIR BIN HASSAN 

     [ WANGSA MAJU ] 

 

TARIKH  :   17 OKTOBER 2024 (KHAMIS) 

 

 

SOALAN 

 

TUAN ZAHIR BIN HASSAN [ WANGSA MAJU ] minta PERDANA 

MENTERI menyatakan mengapa aktiviti persundalan, pergaduhan warga 

asing tanpa permit, dan kebanjiran penjaja warga asing di Kuala Lumpur 

masih tidak berkurangan walaupun KL Strike Force telah diaktifkan. 
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JAWAPAN 

 

YB DR. ZALIHA BINTI MUSTAFA 

MENTERI DI JABATAN PERDANA MENTERI  

(WILAYAH PERSEKUTUAN) 

 

Tuan Yang di-Pertua, 

 

1. Saya mohon supaya pertanyaan ini dijawab bersekali dengan 

pertanyaan daripada YB Kulim Bandar Baharu pada tarikh 18 November 

2024 kerana menyentuh isu yang hampir sama. 

 

Terima kasih, Tuan Yang di-Pertua, 

 

2. Untuk makluman Ahli Yang Berhormat, KL Strike Force merupakan 

satu unit khas bersepadu yang ditubuhkan secara pentadbiran melalui 

Mesyuarat Jawatankuasa Kerja Keselamatan Negeri (JKKN) Wilayah 

Persekutuan Bilangan 1 Tahun 2024 pada 27 Mei 2024. Objektif KL Strike 

Force adalah untuk menangani isu – isu keselamatan dan ketenteraman 

awam secara pantas, berkesan dan berterusan di Wilayah Persekutuan 

Kuala Lumpur.  

 

3. Sebelum penubuhan KL Strike Force, tiada penyelarasan bagi 

operasi-operasi bersepadu agensi penguatkuasaan dan keselamatan di 

Kuala Lumpur. Dalam hal ini, KL Strike Force telah mengambil-alih 

tanggungjawab menjalankan operasi bersepadu secara mikro dan makro, 

bertindak secara aktif terhadap isu-isu yang menyentuh hal-hal 

keselamatan dan ketenteraman awam sama ada yang tular di media sosial 

dan aduan awam.  

 

4. YB Menteri di Jabatan Perdana Menteri (Wilayah Persekutuan) 

merupakan Penasihat kepada KL Strike Force ini dengan digerakkan oleh 

agensi-agensi utama lain sebagai Ahli Tetap. 
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5. Adalah tidak tepat untuk mengatakan tiada pengurangan ke atas 

kes persundalan di Kuala Lumpur kerana data tahun 2023 menunjukkan 

hanya 159 serbuan dan 540 tangkapan  sahaja berbanding suku ke-3 

tahun ini. Ingin saya kongsikan statistik semejak penubuhan KL Strike 

Force, pihak Polis Diraja Malaysia (PDRM) bersama agensi 

penguatkuasaan telah menyerbu sebanyak 209 buah premis yang 

menawarkan perkhidmatan persundalan. Statistik serbuan bermula dari 

tarikh 27 Mei 2024 sehingga 30 September 2024 menunjukkan seramai 

781 orang telah ditangkap terdiri daripada 149 orang warga tempatan dan 

diikuti 632 orang warganegara asing berusia di dalam lingkungan usia 18 

hingga 61 tahun.   

 

6. Tindakan pembanterasan giat dijalankan bagi menyekat aktiviti 

persundalan terutama di kawasan yang dikenal pasti berpotensi dalam 

menawarkan aktiviti persundalan. Tiada tindakan pilih kasih, sama ada 

penawaran persundalan golongan elit ataupun golongan bawahan, akan 

diambil tindakan yang sama. 
   

 

7. Hotspot  terbaharu persundalan yang dikenal pasti oleh KL Strike 

Force adalah kedai makan dan medan selera di sekitar Jalan Pudu dan 

Jalan Loke Yew, di mana modus sindiket persundalan telah bertambah 

kreatif dengan menjadikan premis-premis ini sebagai lokasi mengiklankan 

perkhidmatan persundalan mereka. 

 

8. Malahan, memasuki era pasca-normal, cabaran KL Strike Force 

adalah membanteras kegiatan persundalan yang sudah mula berpindah 

daripada premis konvensional kepada platform digital. Lebih-lebih lagi 

apabila rumah inap, hotel, dan kediaman peribadi turut dijadikan sarang 

aktiviti persundalan. Dalam hal ini, Kerajaan menyeru supaya komuniti 

setempat menjadi ‘mata-mata’ dan melaporkan aktiviti seumpama ini 

kepada Adu@KL 2.0 atau mana-mana saluran aduan agensi yang menjadi 

ahli KL Strike Force semudah dengan menggunakan hashtag 

#KLStrikeForce di hantaran sosial media. 

 

9. Selain itu, DBKL juga mengetuai Operasi Bersepadu melalui 

inisiatif Smart Partnership antara agensi-agensi Kerajaan ke atas premis 

perniagaan warga asing termasuklah dengan PDRM, Jabatan Imigresen, 

Kementerian Perdagangan Dalam Negeri dan Kos Sara Hidup, Jabatan 

Kastam pun ada dan juga jabatanjabatan dalam DBKL sendiri. 
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10. Sehingga September 2024, sebanyak 4 siri Operasi Bersepadu 

telah dilaksanakan. Menerusi operasi tersebut, sebanyak 11 premis 

perniagaan telah dipantau dan daripada jumlah tersebut, sebanyak 4 buah 

premis telah diambil tindakan tutup serta-merta di bawah Seksyen 

101(1)(v), Akta Kerajaan Tempatan 1976 ekoran dikendalikan 

sepenuhnya oleh warga asing.  

 

11. Manakala sebanyak 8 siri Tindakan Khas Ke Atas Premis-

Premis Perniagaan Oleh Warga Asing telah dilaksanakan. Sebanyak 59 

buah premis perniagaan telah dipantau dan daripada jumlah tersebut, 

sebanyak 15 buah premis telah ditutup serta-merta, 53 notis kesalahan 

telah dikeluarkan, 22 tindakan sitaan telah dilaksanakan dan 22 kertas 

siasatan telah dibuka. 

 

12.  Seterusnya bagi Tindakan Khas Penjaja Warga Asing, sebanyak 

21 siri tindakan khas telah dilaksanakan sehingga September 2024, 

sebanyak 2,261 kes sitaan terhadap penjaja warga asing telah 

dilaksanakan di sekitar Kuala Lumpur. 

 

Sekian, terima kasih. 
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PEMBERITAHUAN PERTANYAAN DEWAN RAKYAT  

MESYUARAT KETIGA, PENGGAL KETIGA  

PARLIMEN KELIMA BELAS TAHUN 2024 

__________________________________________________________ 

 

PERTANYAAN : LISAN 

 

DARIPADA  : YB TUAN SANISVARA NETHAJI RAYER A/L  

RAJAJI [ JELUTONG ] 

 

TARIKH  : 17 OKTOBER 2024 (KHAMIS) 

 

 

SOALAN 

 

TUAN SANISVARA NETHAJI RAYER A/L RAJAJI [ JELUTONG ] minta 

PERDANA MENTERI menyatakan :  

 

(a) justifikasi dan rasional Kementerian memberi pampasan RM30,000 

kepada keluarga mendiang G. Vijaya Lakshmi, mangsa tanah jerlus yang 

berlaku di Jalan Masjid India di Kuala Lumpur pada 23 Ogos 2024; dan  

 

(b) adakah nyawa seseorang itu hanya bernilai RM30,000 sahaja. 
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JAWAPAN 

 

YB DR. ZALIHA BINTI MUSTAFA 

MENTERI DI JABATAN PERDANA MENTERI 

(WILAYAH PERSEKUTUAN) 

 

Tuan Yang di-Pertua, 

 

1.   Saya mohon supaya pertanyaan ini dijawab bersekali dengan 

pertanyaan bertarikh 17 Oktober 2024 daripada YB Seputeh dan YB 

Jelutong, pertanyaan bertarikh 21 November 2024, sekali lagi daripada 

YB Jelutong dan juga pertanyaan bertarikh 3 Disember 2024 daripada 

YB Bukit Bintang kerana menyentuh isu yang hampir sama. 

 

        Terima kasih Tuan Yang di-Pertua, 

 

2. Terlebih dahulu saya ingin menarik perhatian Dewan yang mulia ini 

kepada kekeliruan mengenai istilah yang digunakan untuk 

menggambarkan kejadian sinkhole di Jalan Masjid India. Istilah 'tanah 

jerlus' atau 'tanah mendap' yang sering digunakan oleh media adalah 

kurang tepat. Menurut Dewan Bahasa dan Pustaka (DBP), istilah yang 

sepatutnya adalah 'lubang benam'. Saya juga ingin memohon maaf kerana 

turut terkhilaf dalam penggunaan istilah yang kurang tepat ketika 

memberikan kenyataan kepada media sebelum ini. 

 

3. Untuk makluman Ahli-Ahli Yang Berhormat, menyentuh tentang 

Status Keselamatan Terkini dan Langkah-Langkah Pencegahan bagi 

Mengelakkan Kejadian Yang Sama Berulang. Saya ingin menyatakan bahawa 

berdasarkan kajian yang dijalankan oleh Task Force Khas (Pasukan 

Petugas Khas) yang dipengerusikan oleh Datuk Bandar Kuala Lumpur 

sendiri mendapati Jalan Masjid India kini disahkan selamat untuk semua 

bentuk aktiviti. Ini setelah mengambil kira pandangan kepakaran secara 

kolektif oleh pelbagai agensi termasuk Polis Diraja Malaysia (PDRM), 

Jabatan Bomba dan Penyelamat Malaysia (JBPM), Jabatan Kerja Raya 

(JKR), Jabatan Mineral dan Geosains Malaysia (JMG), serta pertubuhan 

profesional seperti Institusi Jurutera Malaysia (IEM) dan Pertubuhan 

Geoteknikal Malaysia (MGS). 

 

4. Beberapa tindakan segera langkah pendek telah dilaksanakan 

iaitu : 



                NO SOALAN: 44 
 

 

 

a. Audit Integriti Aset Utiliti yang telah dilaksanakan oleh 

syarikat-syarikat utiliti di kawasan Central Business District 

(CBD), termasuklah Jalan Masjid India. Pemetaan dan ujian 

integriti bawah tanah dijalankan bagi mengesan sebarang 

kelemahan pada aset-aset lama; dan 

 

b. Penggunaan Teknologi seperti kaedah Ground Penetrating 

Radar (GPR) dan Mackintosh Probe (MP) digunakan untuk 

menyiasat struktur tanah. Ujian geofizik seperti Micro Gravity 

dan Ground Settlement Monitoring turut digunakan untuk 

mengesan sebarang pergerakan tanah atau lohong bawah 

tanah. 

 

5.     Bagi tindakan jangka panjang pula, DBKL akan melaksanakan: 

 

a. Penyiasatan Tanah Mendalam melibatkan penggunaan teknik 

"Deep Boring" serta ujian makmal untuk memastikan struktur 

tanah stabil. Laporan geoteknikal oleh jurutera bertauliah akan 

disediakan untuk kawasan-kawasan yang dikenalpasti berisiko; 

dan 

 

b. Komunikasi Awam di mana DBKL akan terus menggunakan 

platform media sosial untuk memberi makluman dan keyakinan 

kepada masyarakat mengenai tahap keselamatan di kawasan 

Jalan Masjid India. 

 

6. Seterusnya berkaitan dengan pampasan kepada ahli keluarga 

mendiang G. Vijaya Lakshmi. Untuk makluman Ahli yang Berhormat, 

atas dasar keprihatinan, kerajaan melalui DBKL telah menyumbangkan 

RM30,000.00 untuk membantu waris mangsa dalam meringankan beban 

mereka akibat tragedi ini. Keluarga mangsa turut juga menerima 

sumbangan daripada pihak swasta yang bersimpati sebanyak 

RM10,000.00. Ini merupakan tanggungjawab sosial untuk membantu 

keluarga mangsa yang trauma atas kehilangan yang tersayang. 

Menyentuh tentang pampasan, Kerajaan tidak menghalang sekiranya 

keluarga mendiang mangsa hendak mengemukakan tuntutan melalui 

saluran perundangan terhadap agensi yang berkaitan. 
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7. Saya memohon Ahli Yang Berhormat tidak sekadar melihat jumlah 

sumbangan RM30,000.00 daripada DBKL sahaja sebagai nilai nyawa 

mendiang mangsa. Pada ketika kejadian tersebut, Kerajaan Malaysia telah 

pun mengerahkan seluruh kekuatan anggota dan juga aset ke kawasan 

insiden yang mana kita melibatkan sehingga 13 agensi kerajaan. Dalam 

masa sembilan hari pencarian, sejumlah besar peruntukan juga telah 

digunakan bagi tujuan kos dan harian operasi. Jangan lupa, anggota juga 

turut bergadai nyawa dalam memasuki ruang sempit dan berbahaya. 

Malahan, kos pembaikan ditanggung juga dalam satu amaun yang juga 

signifikan. Jadi, kesemua kos dan pengorbanan ini adalah bukti bahawa 

Kerajaan Malaysia tidak mengambil mudah soal nyawa sesiapa sahaja, 

sama ada warga tempatan mahupun pelancong warga asing. 

 

Sekian, terima kasih. 
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PEMBERITAHUAN PERTANYAAN LISAN DEWAN RAKYAT 

MESYUARAT KETIGA, PENGGAL KETIGA 

PARLIMEN KELIMA BELAS TAHUN 2024 
___________________________________________________________ 

 
PERTANYAAN : LISAN  
 
DARIPADA 

 
: 

 
YB DATO' MUHAMMAD BAKHTIAR BIN 
WAN CHIK [ BALIK PULAU ] 
  

TARIKH : 29 OKTOBER 2024 (SELASA) 

  

  

SOALAN 

DATO' MUHAMMAD BAKHTIAR BIN WAN CHIK [ BALIK PULAU ] minta 

PERDANA MENTERI menyatakan : 

(a)     apakah rancangan Kerajaan yang sedia ada untuk menaik taraf dan 

menyelenggara utiliti bawah tanah di Kuala Lumpur; dan 

(b)     bagaimana Dewan Bandaraya Kuala Lumpur (DBKL) dapat 

mengutamakan keselamatan dan kecekapan dalam projek 

penyelenggaraan bawah tanah. 
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JAWAPAN 

YB DR. ZALIHA BINTI MUSTAFA 
MENTERI DI JABATAN PERDANA MENTERI  
(WILAYAH PERSEKUTUAN) 

Tuan Yang di-Pertua,  

 

1. Untuk makluman Ahli Yang Berhormat, DBKL hanya terlibat secara tidak 

langsung dalam mengawal selia kerja-kerja yang melibatkan utiliti bawah 

tanah, terutamanya dari aspek pengeluaran permit korekan, pemantauan 

keselamatan, dan memastikan kerja-kerja dilakukan mengikut spesifikasi 

yang ditetapkan. Tanggungjawab bagi kerja naik taraf dan 

penyelenggaraan utiliti bawah tanah seperti pembentungan, bekalan air, 

elektrik, dan telekomunikasi di Kuala Lumpur terletak pada syarikat-

syarikat yang memiliki aset tersebut. 

 

2. Buat masa ini, DBKL hanya mengeluarkan permit korekan di bawah 

undang-undang yang diperuntukkan melalui Akta 133 (Akta Jalan Parit 

dan Bangunan) dan Akta 333 (Akta Pengangkutan Jalan) yang memberi 

kuasa kepada Pihak Berkuasa Tempatan (PBT) untuk mengawal selia 

kerja-kerja yang melibatkan jalan raya dan utiliti bawah tanah. 
 

3. Walau bagaimanapun, dari semasa ke semasa, penambahbaikan akan 

terus dilaksanakan bagi memperkasakan peranan DBKL. Saya telah 

mencadangkan kepada Datuk Bandar supaya DBKL mencontohi amalan 

terbaik PBT di negara maju yang memainkan peranan lebih besar dalam 

utility mapping atau pemetaan utiliti bawah tanah. Sebagai contoh, di 

negara-negara seperti Amerika Syarikat, United Kingdom, dan Australia, 

PBT bertanggungjawab dalam: 

 
a. Koordinasi dan penyelarasan antara pelbagai syarikat utiliti untuk 

memastikan kerja-kerja yang melibatkan utiliti bawah tanah dilakukan 

secara tersusun dan tidak mengganggu perkhidmatan atau 

infrastruktur lain; 

 

b. Penyimpanan dan pengurusan peta utiliti bawah tanah (utility 

mapping) yang berfungsi untuk mengelakkan kerosakan tidak sengaja 

semasa kerja-kerja penggalian dijalankan oleh syarikat utiliti atau 

kontraktor; dan 
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c. Pelaksanaan peraturan dan garis panduan keselamatan yang 

memastikan kerja penyelenggaraan dijalankan dengan cekap, 

selamat, dan meminimumkan gangguan kepada orang awam. 

 

4. Saya juga berpandangan DBKL boleh mempertimbangkan cadangan 

pembangunan sistem terowong utiliti yang digunakan di Putrajaya, iaitu 

Common Utility Tunnel (CUT), untuk Kuala Lumpur. Terowong ini 

menyediakan perlindungan kepada infrastruktur utiliti seperti kabel 

elektrik, paip air, dan telekomunikasi daripada kerosakan semasa 

pembinaan, serta membolehkan akses selamat untuk penyelenggaraan. 

Sistem ini juga boleh diintegrasikan dengan pusat kawalan bandar 

menggunakan teknologi telemetri bagi pemantauan keselamatan. 

Dengan mengguna pakai teknologi ini, DBKL sudah pasti dapat 

meningkatkan kecekapan dan keselamatan dalam penyelenggaraan 

utiliti bawah tanah, secara terancang dan menyeluruh, seiring dengan visi 

yang kita perkenalkan di Wilayah Persekutuan iaitu CHASE City. 

 

Sekian, terima kasih. 
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 PEMBERITAHUAN PERTANYAAN LISAN DEWAN RAKYAT 

MESYUARAT KETIGA, PENGGAL KETIGA 

PARLIMEN KELIMA BELAS TAHUN 2024 
___________________________________________________________ 

 
PERTANYAAN : LISAN  
 
DARIPADA 

 
: 

 
  YB DR. RADZI JIDIN  
  [ PUTRAJAYA ] 
  

TARIKH : 29 OKTOBER 2024 (SELASA) 
 

 

SOALAN 

 

DR. RADZI JIDIN [ PUTRAJAYA ] minta PERDANA MENTERI 

menyatakan status cadangan pemasangan kamera litar tertutup (CCTV) di 

semua pangsapuri kuarters penjawat awam Putrajaya di bawah kendalian 

BPH serta penyenaraian CCTV sebagai sebahagian daripada aset 

berdaftar yang perlu diselenggara pengurus fasiliti bawah Perbadanan 

Putrajaya bagi meningkatkan keselamatan penduduk.  
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JAWAPAN 

 

YB DR. ZALIHA BINTI MUSTAFA 

MENTERI DI JABATAN PERDANA MENTERI 

(WILAYAH PERSEKUTUAN) 

Tuan Yang di-Pertua,  

Untuk makluman Ahli Yang Berhormat mengambil kira aspek 

keselamatan penghuni kuarters, cadangan pemasangan CCTV di dalam 

kawasan kuarters penjawat awam terutamanya jenis pangsapuri sedang 

dalam pertimbangan oleh Bahagian Pengurusan Hartanah (BPH) Jabatan 

Perdana Menteri untuk dilaksanakan secara berperingkat.  

Inisiatif ini adalah selaras dengan visi CHASE City yang didukung oleh 

JWP di mana antara paksi tindakan yang digariskan adalah menjadikan 

Wilayah Persekutuan Putrajaya sebagai sebuah bandar raya pintar. Visi ini 

sudah mula menampakkan hasil apabila Perbadanan Putrajaya berjaya 

merangkul penarafan Bandar Pintar Malaysia tahap dua iaitu developing 

Smart City, dengan izin, bersempena dengan Hari Perancangan Bandar 

Sedunia Peringkat Kebangsaan 2024.  

Berbalik kepada isu CCTV Yang Berhormat, sebagai permulaan 

kesemua lif kuarters akan dipastikan lengkap dengan CCTV. 

Memandangkan lif merupakan kawasan paling sensitif kepada vandalisme, 

jenayah dan juga kecelakaan dalam premis berstrata, dan dalam hal ini BPH 

akan memberi keutamaan kepada kerja-kerja penggantian set lif baru yang 

datang bersekali dengan CCTV melalui inisiatif Pasukan Petugas Khas 

Reformasi Agensi (STAR). Pemasangan CCTV di bawah projek STAR ini 

melibatkan sebanyak 102 unit CCTV dalam lif yang melibatkan lima buah 

lokasi kuarters kerajaan jenis pangsapuri di Putrajaya. Kalau boleh saya 

namakan yang pertamanya fasa P181R dan P18R13 di Presint 18. 

Kemudian fasa P18R4 dan P18R8 di Presint 18 juga dan fasa 1C di Presint 

16, fasa 7 dan fasa 8 di Presint 9 dan zon 6B dan zon 3A di Presint 11. 

Dalam masa yang sama PPJ juga sedang memohon peruntukan bagi 

pemasangan CCTV di laluan keluar dan juga masuk ke jalan utama dari 

kuarters penjawat awam sama ada jenis pangsapuri ataupun jenis landed 

property dan akan dilaksanakan sebaik sahaja peruntukan disalurkan. Buat 

masa ini di seluruh Putrajaya kita ada 531 unit CCTV yang telah dipasang 

dan diselenggarakan sendiri oleh PPJ.  
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Persatuan penduduk di kuarters masing-masing juga boleh 

mengambil inisiatif sendiri untuk pemasangan CCTV melalui FM mereka 

iaitu facility management dengan kebenaran daripada BPH. Dalam hal ini 

BPH membenarkan peruntukan penyelenggaraan digunakan untuk kerja 

selenggara CCTV yang dipasang atas inisiatif sendiri. Walaupun secara 

relatifnya keadaan kuarters kerajaan di Putrajaya yang diselia oleh BPH 

agak selamat dan selesa dibandingkan dengan kuarters yang 

diselenggarakan oleh agensi lain tetapi kerajaan tidak leka dalam 

menitikberatkan soal keselamatan dan keselesaan penghuninya. 

Jadi saya telah juga mengarahkan PPJ dan meminta pihak BPH untuk 

memperhalusi dan menyegerakan pemasangan dan penyelenggaraan 

CCTV di bawah facility management masing-masing.  

Fokus perlu diberikan kepada kawasan pangsapuri yang berisiko 

tinggi serta semua laluan keluar masuk kenderaan dan pejalan kaki. Kita 

harapkan pemasangan CCTV di kuarters ini nanti beberapa insiden yang 

membimbangkan yang pernah berlaku di kawasan termasuk kehilangan 

kenderaan di kawasan letak kereta, cubaan ragut dan isu-isu sosial yang 

lain seperti sexual harrasment juga yang pernah kita terima aduan, 

pemberian makanan mungkin kepada kucing liar. Contohnya pun ada juga 

yang menyebabkan kekotoran di kawasan-kawasan penghuni boleh juga 

mengganggu ketenteraman komuniti akan juga dapat dikurangkan.  

Sekian terima kasih.
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PEMBERITAHUAN PERTANYAAN DEWAN RAKYAT  

MESYUARAT KETIGA, PENGGAL KETIGA  

PARLIMEN KELIMA BELAS TAHUN 2024 

__________________________________________________________ 

 

PERTANYAAN : LISAN 

 

DARIPADA  : YB DATO' SERI DR. WAN AZIZAH DR. WAN  

ISMAIL [ BANDAR TUN RAZAK ] 

 

TARIKH  : 29 OKTOBER 2024 (SELASA) 

 

 

SOALAN 

 

DATO' SERI DR. WAN AZIZAH DR. WAN ISMAIL [ BANDAR TUN 

RAZAK ] minta PERDANA MENTERI menyatakan langkah-langkah yang 

diambil bagi menyelaraskan semua bantuan dari semua agensi Kerajaan 

dan bukan Kerajaan untuk jaminan kesamarataan bagi golongan miskin 

tegar di Wilayah Persekutuan. 
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JAWAPAN 

 

YB DR. ZALIHA BINTI MUSTAFA 

MENTERI DI JABATAN PERDANA MENTERI 

(WILAYAH PERSEKUTUAN) 

 

Tuan Yang di-Pertua, 

 

1. Untuk makluman Ahli Yang Berhormat, Jabatan Wilayah 

Persekutuan (JWP) sentiasa berganding erat dengan pelbagai pihak 

sama ada agensi Kerajaan, Badan Bukan Kerajaan (NGO), Pihak 

Berkuasa Tempatan (PBT) dan sebagainya dalam usaha 

menjayakan hasrat Kerajaan untuk menoktahkan kemiskinan tegar 

di negara kita khususnya di Wilayah Persekutuan.  

 

2. Di peringkat JWP, Mesyuarat Jawatankuasa Pembasmian 

Kemiskinan Wilayah Persekutuan diadakan secara berkala bagi 

menyelaras urusan penyaluran bantuan (sama ada bantuan tunai 

atau bukan tunai) bersama semua pihak berkepentingan seperti 

Kementerian Ekonomi (KE), Unit Penyelarasan Pelaksanaan 

Jabatan Perdana Menteri (ICU JPM), Jabatan Kebajikan Masyarakat 

(JKM), Majlis Agama Islam Wilayah Persekutuan (MAIWP), Unit 

Transformasi Masyarakat India (MITRA), Pertubuhan Keselamatan 

Sosial (PERKESO) dan sebagainya.  

 

3. JWP juga turut menganjurkan Sesi Libat Urus (SLU) sebagai salah 

satu platform untuk menyantuni Ketua Isi Rumah (KIR) miskin tegar 

di 13 buah kawasan Parlimen di bawah Wilayah Persekutuan. SLU 

ini juga bertujuan untuk menyelaras dan mengemaskini maklumat 

peribadi mereka bagi tujuan penyaluran bantuan. SLU ini bukan 

sahaja melibatkan agensi-agensi berkaitan seperti KE, ICU JPM, 

JKM, MAIWP, MITRA, DBKL, dan Perbadanan Labuan, malah ia 

turut mendapat kerjasama dan penglibatan daripada Ahli Parlimen 

dan Majlis Perwakilan Penduduk (MPP) di Wilayah Persekutuan.  

 

4. Selain itu, JWP melalui Program Usaha Jaya Insan (PUJI) turut 

melaksanakan program-program pendayaupayaan bertujuan 

membangunkan kapasiti (capacity building) setiap peserta yang 

terdiri daripada Ketua Isi Rumah (KIR) atau Ahli Isi Rumah (AIR) 

miskin tegar  
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agar mereka dilengkapi dengan ilmu dan kemahiran yang 

bersesuaian seterusnya membantu mereka menjana pendapatan 

melalui aktiviti perniagaan atau padanan pekerjaan (job matching). 

Program pendayaupayaan ini dijayakan bersama dengan rakan-

rakan strategik JWP yang terdiri daripada agensi Kerajaan, syarikat 

swasta, non-profit organization (NPO) dan perusahaan sosial. 

Program ini lebih berdaya mampan dalam menyediakan peluang 

perniagaan dan pekerjaan yang berterusan kepada golongan ini 

seterusnya dapat membantu mereka keluar daripada kepompong 

kemiskinan tegar tanpa bergantung sepenuhnya kepada bantuan 

berbentuk tunai.  

 

5. JWP amat menghargai kerjasama yang diberikan oleh semua pihak 

yang berkenaan dan mengalu-alukan sebarang bentuk kerjasama 

baharu yang boleh diwujudkan bagi membantu Jabatan ini 

membasmi kemiskinan tegar di Wilayah Persekutuan sesuai dengan 

pendekatan keseluruhan negara (whole-of-nation approach) yang 

digariskan oleh Kerajaan di bawah Kerangka Ekonomi MADANI.  

 

Sekian, terima kasih. 
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PEMBERITAHUAN PERTANYAAN DEWAN RAKYAT  

MESYUARAT KETIGA, PENGGAL KETIGA 

PARLIMEN KELIMA BELAS TAHUN 2024 

__________________________________________________________ 

 

PERTANYAAN : LISAN 

 

DARIPADA  : YB TUAN ROSLAN BIN HASHIM 

     [ KULIM BANDAR BAHARU ]  

 

TARIKH  : 18 NOVEMBER 2024 (ISNIN) 

 

 

SOALAN 

 

TUAN ROSLAN BIN HASHIM [ KULIM BANDAR BAHARU ] minta 

PERDANA MENTERI menyatakan jumlah premis berkaitan pelacuran 

sudah dihapuskan sejak Perdana Menteri mengeluarkan arahan supaya 

tangani masalah pelacuran di ibu negara. 
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JAWAPAN 

 

YB DR. ZALIHA BINTI MUSTAFA 

MENTERI DI JABATAN PERDANA MENTERI 

(WILAYAH PERSEKUTUAN) 

 

Tuan Yang di-Pertua, 

 

1.   Saya mohon supaya pertanyaan ini dijawab bersekali dengan 

pertanyaan daripada YB Kulim Bandar Baharu pada tarikh                    

18 November 2024 kerana menyentuh isu yang hampir sama. 

 

Terima kasih, Tuan Yang di-Pertua, 

 

2. Untuk makluman Ahli Yang Berhormat, KL Strike Force 

merupakan satu unit khas bersepadu yang ditubuhkan secara 

pentadbiran melalui Mesyuarat Jawatankuasa Kerja Keselamatan 

Negeri (JKKN) Wilayah Persekutuan Bilangan 1 Tahun 2024 pada 27 

Mei 2024. Objektif KL Strike Force adalah untuk menangani isu – isu 

keselamatan dan ketenteraman awam secara pantas, berkesan dan 

berterusan di Wilayah Persekutuan Kuala Lumpur.  

 

3. Sebelum penubuhan KL Strike Force, tiada penyelarasan bagi 

operasi-operasi bersepadu agensi penguatkuasaan dan keselamatan 

di Kuala Lumpur. Dalam hal ini, KL Strike Force telah mengambil-alih 

tanggungjawab menjalankan operasi bersepadu secara mikro dan 

makro, bertindak secara aktif terhadap isu-isu yang menyentuh hal-hal 

keselamatan dan ketenteraman awam sama ada yang tular di media 

sosial dan aduan awam.  

 

4. YB Menteri di Jabatan Perdana Menteri (Wilayah Persekutuan) 

merupakan Penasihat kepada KL Strike Force ini dengan digerakkan 

oleh agensi-agensi utama lain sebagai Ahli Tetap. 
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5. Adalah tidak tepat untuk mengatakan tiada pengurangan ke atas 

kes persundalan di Kuala Lumpur kerana data tahun 2023 

menunjukkan hanya 159 serbuan dan 540 tangkapan  sahaja 

berbanding suku ke-3 tahun ini. Ingin saya kongsikan statistik semejak 

penubuhan KL Strike Force, pihak Polis Diraja Malaysia (PDRM) 

bersama agensi penguatkuasaan telah menyerbu sebanyak 209 buah 

premis yang menawarkan perkhidmatan persundalan. Statistik serbuan 

bermula dari tarikh 27 Mei 2024 sehingga 30 September 2024 

menunjukkan seramai 781 orang telah ditangkap terdiri daripada 149 

orang warga tempatan dan diikuti 632 orang warganegara asing 

berusia di dalam lingkungan usia 18 hingga 61 tahun.   

 

6. Tindakan pembanterasan giat dijalankan bagi menyekat aktiviti 

persundalan terutama di kawasan yang dikenal pasti berpotensi dalam 

menawarkan aktiviti persundalan. Tiada tindakan pilih kasih, sama ada 

penawaran persundalan golongan elit ataupun golongan bawahan, 

akan diambil tindakan yang sama. 
   

 

7. Hotspot  terbaharu persundalan yang dikenal pasti oleh KL 

Strike Force adalah kedai makan dan medan selera di sekitar Jalan 

Pudu dan Jalan Loke Yew, di mana modus sindiket persundalan telah 

bertambah kreatif dengan menjadikan premis-premis ini sebagai lokasi 

mengiklankan perkhidmatan persundalan mereka. 

 

8. Malahan, memasuki era pasca-normal, cabaran KL Strike Force 

adalah membanteras kegiatan persundalan yang sudah mula 

berpindah daripada premis konvensional kepada platform digital. Lebih-

lebih lagi apabila rumah inap, hotel, dan kediaman peribadi turut 

dijadikan sarang aktiviti persundalan. Dalam hal ini, Kerajaan menyeru 

supaya komuniti setempat menjadi ‘mata-mata’ dan melaporkan aktiviti 

seumpama ini kepada Adu@KL 2.0 atau mana-mana saluran aduan 

agensi yang menjadi ahli KL Strike Force semudah dengan 

menggunakan hashtag #KLStrikeForce di hantaran sosial media. 

 

9. Selain itu, DBKL juga mengetuai Operasi Bersepadu melalui 

inisiatif Smart Partnership antara agensi-agensi Kerajaan ke atas 

premis perniagaan warga asing termasuklah dengan PDRM, Jabatan 

Imigresen, Kementerian Perdagangan Dalam Negeri dan Kos Sara 

Hidup, Jabatan Kastam pun ada dan juga jabatanjabatan dalam DBKL 

sendiri. 
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10. Sehingga September 2024, sebanyak 4 siri Operasi 

Bersepadu telah dilaksanakan. Menerusi operasi tersebut, sebanyak 

11 premis perniagaan telah dipantau dan daripada jumlah tersebut, 

sebanyak 4 buah premis telah diambil tindakan tutup serta-merta di 

bawah Seksyen 101(1)(v), Akta Kerajaan Tempatan 1976 ekoran 

dikendalikan sepenuhnya oleh warga asing.  

 

11. Manakala sebanyak 8 siri Tindakan Khas Ke Atas Premis-

Premis Perniagaan Oleh Warga Asing telah dilaksanakan. Sebanyak 

59 buah premis perniagaan telah dipantau dan daripada jumlah 

tersebut, sebanyak 15 buah premis telah ditutup serta-merta, 53 notis 

kesalahan telah dikeluarkan, 22 tindakan sitaan telah dilaksanakan dan 

22 kertas siasatan telah dibuka. 

 

12.  Seterusnya bagi Tindakan Khas Penjaja Warga Asing, 

sebanyak 21 siri tindakan khas telah dilaksanakan sehingga September 

2024, sebanyak 2,261 kes sitaan terhadap penjaja warga asing telah 

dilaksanakan di sekitar Kuala Lumpur. 

 

Sekian, terima kasih. 



                                     NO SOALAN: 1 

 

 

 

PEMBERITAHUAN PERTANYAAN DEWAN RAKYAT  

MESYUARAT KETIGA, PENGGAL KETIGA  

PARLIMEN KELIMA BELAS TAHUN 2024 

__________________________________________________________ 

 

PERTANYAAN : LISAN 

 

DARIPADA : YB PUAN TERESA KOK SUH SIM  

[ SEPUTEH ] 

 

TARIKH  : 21 NOVEMBER 2024 (KHAMIS) 

 

 

SOALAN 

 

PUAN TERESA KOK SUH SIM [ SEPUTEH ] minta PERDANA MENTERI 

menyatakan langkah-langkah yang diambil oleh DBKL untuk mencegah 

dan menangani banjir kilat di Kuala Lumpur. Senaraikan projek-projek 

pembangunan yang telah diluluskan oleh DBKL di kawasan persekitaran 

kolam takungan banjir sejak tahun 2014. 

 

 

 

 

 

 

 



               NO SOALAN: 1 
 

 

JAWAPAN 

 

YB DR. ZALIHA BINTI MUSTAFA 

MENTERI DI JABATAN PERDANA MENTERI  

(WILAYAH PERSEKUTUAN) 

 

Tuan Yang di-Pertua, 

 

1. Terlebih dahulu, saya memohon supaya pertanyaan daripada                    

Yang Berhormat Seputeh dijawab bersekali dengan pertanyaan 

daripada Yang Berhormat Padang Serai pada tarikh 3 Disember 

2024 kerana menyentuh isu yang hampir sama, iaitu banjir kilat di Kuala 

Lumpur. 

 

Terima kasih Tuan Yang di-Pertua, 

 

2. Saya telah menjawab isu banjir dan lubang benam dalam sesi 

pertanyaan lisan, MQT dan juga penggulungan di mesyuarat yang 

sama, sehubungan dengan itu, saya tidak berhasrat untuk mengulang 

jawapan yang serupa. Jawapan hari ini adalah merupakan lanjutan 

(extension) kepada jawapan saya sebelum ini. 

 

3. Terkini, satu Jawatankuasa juga telah ditubuhkan di peringkat 

DBKL iaitu Jawatankuasa Pengurusan Insiden Awam Kuala 

Lumpur yang dibantu juga oleh agensi luar yang lain seperti Angkatan 

Pertahanan Awam (APM), Polis Diraja Malaysia (PDRM), Jabatan 

Bomba dan Penyelamat (BOMBA) dan Jabatan Pengairan dan Saliran 

Kuala Lumpur (JPSKL) dalam usaha menangani serta memberi 

bantuan segera, iaitu kurang daripada setengah jam tempoh 

response time daripada waktu diterima amaran awal banjir jalan atau 

banjir kilat di Wilayah Persekutuan Kuala Lumpur.  
 

4. Seramai 490 petugas dalaman DBKL akan siap siaga di 

lapangan dengan dibantu oleh petugas pasukan pemantauan secara 

visual melalui lebih 60 unit CCTV di bilik gerakan khususnya di kawasan 

hotpsot yang telah dikenal pasti. Mulai esok, sebagai langkah proaktif, 

semua variable message system (VMS) atau papan iklan LED di bawah 

DBKL akan memaparkan status semasa cuaca dan amaran 

kemungkinan berlakunya banjir kilat. Ini kita mendapat kerjasama 

daripada MET dan juga JPS. Ini akan dimulakan dengan papan iklan 
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LED di Menara DBKL terlebih dahulu. Jadi, rakyat ataupun penduduk 

warga Kuala Lumpur boleh mengambil langkah awal untuk jika kita 

memberi amaran. 

 

5. Sebagai inisiatif persediaan menghadapi Monsun Timur Laut 

(MTL), DBKL juga telah menganjurkan program-program pengendalian 

bot bersama agensi di Wilayah Persekutuan Kuala Lumpur. Program 

ini berlangsung pada 20 Ogos 2024 dan melibatkan lima (5) agensi di 

bawah pentadbiran JB, Jawatankuasa Bencana Daerah Kuala Lumpur 

iaitu PDRM, ATM, APM, bomba dan juga Jabatan Wilayah Persekutuan 

Sendiri. Jadi, program ini adalah bertujuan untuk memastikan bot 

penyelamat berada dalam keadaan baik dan menguji kemampuan 

prestasi. 

 

6.     DBKL juga telah menghadiri lawatan ke Projek Lembangan Sungai 

Kelang (PLSK) yang dianjurkan oleh Jabatan Pengairan dan Saliran 

(JPS) Kuala Lumpur sebagai langkah proaktif dalam usaha menangani 

Monsun Timur Laut dan juga sebahagian persediaan Kuala Lumpur 

sebagai tuan rumah bagi Kepengerusian ASEAN 2025. 
 

7. Bagi menjawab isu Yang Berhormat Seputeh bangkitkan 

berhubung kolam takungan banjir, berdasarkan rekod, terdapat lapan 

(8) projek pembangunan telah diluluskan di kawasan persekitaran 

kolam takungan banjir sejak tahun 2014 yang melibatkan kolam Taman 

Wahyu, Kolam Delima, Tasik Metropolitan Kepong dan Tasik Damai 

Lake Fields. Jadi, saya akan mohon pegawai saya untuk 

mengemukakan senarai penuh projek-projek tersebut kepada Ahli 

Yang Berhormat. 

 

8. Jadi, saya faham juga apa yang tersirat daripada soalan Yang 

Berhormat Seputeh. Jadi, saya ingin yakinkan, kita melaksanakan 

pemantauan di DBKL ini terutamanya di kawasan-kawasan projek 

sekitar kolam takungan banjir yang telah diluluskan. Selama ini kita 

dapati paras air masih dalam keadaan yang terkawal dan masih belum 

pernah berlaku kejadian banjir di situ. 

 

9. Sedikit pencerahan pula kepada isu yang dibangkitkan oleh 

Yang Berhormat Padang Serai, kejadian lubang benam di Jalan Masjid 

India tempoh hari. Sebenarnya, tidak ada hubungan secara langsung 

dengan banjir kilat yang berlaku di sekitar Kuala Lumpur. Hanya 
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kebetulan ketika itu ada beberapa insiden-insiden selain akibat 

daripada hujan yang lebat. Dalam hal ini, berhubung langkah-langkah 

pencegahan lubang benam di Kuala Lumpur, DBKL juga telah 

melaksanakan kajian struktur tanah yang dipantau oleh task force khas 

di mana ia bermula sejak berlaku insiden di Jalan Masjid India tersebut 

dan masih lagi dalam proses pelaksanaan kajian dalam peringkat akhir. 

Untuk tindakan jangka pendek, DBKL dan agensi yang terlibat juga 

telah dan sedang melaksanakan audit integriti aset-aset utiliti yang 

akan dilaksanakan oleh syarikat-syarikat utiliti yang dimulakan di 

kawasan Central Business District (CBD) di Kuala Lumpur. Jadi, 

pemetaan dan ujian integriti bawah tanah juga turut kita laksanakan di 

CBD. Seterusnya, kerja-kerja pembaikan dan penggantian untuk 

komponen aset yang berada dalam keadaan uzur akan terus 

dijalankan. Selain daripada itu, pelaksanaan kerja penyiasatan tanah 

bagi menentukan struktur lapisan tanah akan menggunakan kaedah 

ground penetrating radar (GPR) dan Mackintosh Probe, satu alat yang 

khusus dan seterusnya ujian geofizik yang sesuai bagi menentukan 

perkara-perkara yang berikut iaitu microgravity untuk mengesan sama 

ada adanya lohong di bawah dan ground settlement monitoring untuk 

mengesan pergerakan tanah juga akan turut dijalankan. 

 

10. Manakala bagi tindakan jangka panjang, DBKL akan 

melaksanakan juga penyiasatan tanah menggunakan deep boring 

ataupun borehole disertakan dengan ujian makmal dan DBKL akan 

mengemukakan laporan geoteknikal oleh jurutera awam yang 

bertauliah pada kadar yang segera untuk kawasan-kawasan 

pembangunan yang berisiko. 

 

Sekian, terima kasih. 
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PEMBERITAHUAN PERTANYAAN DEWAN RAKYAT  

MESYUARAT KETIGA, PENGGAL KETIGA  

PARLIMEN KELIMA BELAS TAHUN 2024 

________________________________________________________ 

 

PERTANYAAN : LISAN 

 

DARIPADA  : YB TUAN SANISVARA NETHAJI RAYER  

A/L RAJAJI [ JELUTONG ] 

 

TARIKH  : 21 NOVEMBER 2024 (KHAMIS) 

 

SOALAN 

 

 
TUAN SANISVARA NETHAJI RAYER A/L RAJAJI [ JELUTONG ] 

minta PERDANA MENTERI menyatakan langkah-langkah yang 

sedang diambil oleh Kementerian untuk memastikan bahawa kejadian 

tanah jerlus yang berlaku di Jalan Masjid India, Kuala Lumpur pada 23 

Ogos 2024 yang mengorbankan seorang warganegara India tidak 

berulang, bukan sahaja di Kuala Lumpur tetapi di mana-mana di negara 

kita. 
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JAWAPAN 

 

YB DR. ZALIHA BINTI MUSTAFA 

MENTERI DI JABATAN PERDANA MENTERI 

(WILAYAH PERSEKUTUAN) 

 

Tuan Yang di-Pertua, 

 

1. Saya mohon supaya pertanyaan ini dijawab bersekali dengan 

pertanyaan bertarikh 17 Oktober 2024 daripada YB Seputeh dan YB 

Jelutong, pertanyaan bertarikh 21 November 2024, sekali lagi 

daripada YB Jelutong dan juga pertanyaan bertarikh 3 Disember 2024 

daripada YB Bukit Bintang kerana menyentuh isu yang hampir sama. 

 

        Terima kasih Tuan Yang di-Pertua, 

 

2. Terlebih dahulu saya ingin menarik perhatian Dewan yang mulia ini 

kepada kekeliruan mengenai istilah yang digunakan untuk 

menggambarkan kejadian sinkhole di Jalan Masjid India. Istilah 'tanah 

jerlus' atau 'tanah mendap' yang sering digunakan oleh media adalah 

kurang tepat. Menurut Dewan Bahasa dan Pustaka (DBP), istilah yang 

sepatutnya adalah 'lubang benam'. Saya juga ingin memohon maaf 

kerana turut terkhilaf dalam penggunaan istilah yang kurang tepat 

ketika memberikan kenyataan kepada media sebelum ini. 

 

3. Untuk makluman Ahli-Ahli Yang Berhormat, menyentuh tentang 

Status Keselamatan Terkini dan Langkah-Langkah Pencegahan bagi 

Mengelakkan Kejadian Yang Sama Berulang. Saya ingin menyatakan 

bahawa berdasarkan kajian yang dijalankan oleh Task Force Khas 

(Pasukan Petugas Khas) yang dipengerusikan oleh Datuk Bandar 

Kuala Lumpur sendiri mendapati Jalan Masjid India kini disahkan 

selamat untuk semua bentuk aktiviti. Ini setelah mengambil kira 

pandangan kepakaran secara kolektif oleh pelbagai agensi termasuk 

Polis Diraja Malaysia (PDRM), Jabatan Bomba dan Penyelamat 

Malaysia (JBPM), Jabatan Kerja Raya (JKR), Jabatan Mineral dan 

Geosains Malaysia (JMG), serta pertubuhan profesional seperti 

Institusi Jurutera Malaysia (IEM) dan Pertubuhan Geoteknikal Malaysia 

(MGS). 

 

4. Beberapa tindakan segera langkah pendek telah dilaksanakan iaitu : 
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a. Audit Integriti Aset Utiliti yang telah dilaksanakan oleh 

syarikat-syarikat utiliti di kawasan Central Business District 

(CBD), termasuklah Jalan Masjid India. Pemetaan dan ujian 

integriti bawah tanah dijalankan bagi mengesan sebarang 

kelemahan pada aset-aset lama; dan 

 

b. Penggunaan Teknologi seperti kaedah Ground Penetrating 

Radar (GPR) dan Mackintosh Probe (MP) digunakan untuk 

menyiasat struktur tanah. Ujian geofizik seperti Micro Gravity 

dan Ground Settlement Monitoring turut digunakan untuk 

mengesan sebarang pergerakan tanah atau lohong bawah 

tanah. 

 

5. Bagi tindakan jangka panjang pula, DBKL akan melaksanakan: 

 

a. Penyiasatan Tanah Mendalam melibatkan penggunaan teknik 

"Deep Boring" serta ujian makmal untuk memastikan struktur 

tanah stabil. Laporan geoteknikal oleh jurutera bertauliah akan 

disediakan untuk kawasan-kawasan yang dikenalpasti berisiko; 

dan 

 

b. Komunikasi Awam di mana DBKL akan terus menggunakan 

platform media sosial untuk memberi makluman dan keyakinan 

kepada masyarakat mengenai tahap keselamatan di kawasan 

Jalan Masjid India. 

 

6. Seterusnya berkaitan dengan pampasan kepada ahli keluarga 

mendiang G. Vijaya Lakshmi. Untuk makluman Ahli yang Berhormat, 

atas dasar keprihatinan, kerajaan melalui DBKL telah menyumbangkan 

RM30,000.00 untuk membantu waris mangsa dalam meringankan 

beban mereka akibat tragedi ini. Keluarga mangsa turut juga menerima 

sumbangan daripada pihak swasta yang bersimpati sebanyak 

RM10,000.00. Ini merupakan tanggungjawab sosial untuk 

membantu keluarga mangsa yang trauma atas kehilangan yang 

tersayang. Menyentuh tentang pampasan, Kerajaan tidak menghalang 

sekiranya keluarga mendiang mangsa hendak mengemukakan 

tuntutan melalui saluran perundangan terhadap agensi yang berkaitan. 
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7. Saya memohon Ahli Yang Berhormat tidak sekadar melihat 

jumlah sumbangan RM30,000.00 daripada DBKL sahaja sebagai nilai 

nyawa mendiang mangsa. Pada ketika kejadian tersebut, Kerajaan 

Malaysia telah pun mengerahkan seluruh kekuatan anggota dan juga 

aset ke kawasan insiden yang mana kita melibatkan sehingga                 

13 agensi kerajaan. Dalam masa sembilan hari pencarian, sejumlah 

besar peruntukan juga telah digunakan bagi tujuan kos dan harian 

operasi. Jangan lupa, anggota juga turut bergadai nyawa dalam 

memasuki ruang sempit dan berbahaya. Malahan, kos pembaikan 

ditanggung juga dalam satu amaun yang juga signifikan. Jadi, kesemua 

kos dan pengorbanan ini adalah bukti bahawa Kerajaan Malaysia tidak 

mengambil mudah soal nyawa sesiapa sahaja, sama ada warga 

tempatan mahupun pelancong warga asing. 

 

Sekian, terima kasih. 



                           NO SOALAN: 23 

 

 

 

PEMBERITAHUAN PERTANYAAN DEWAN RAKYAT  

MESYUARAT KETIGA, PENGGAL KETIGA  

PARLIMEN KELIMA BELAS TAHUN 2024 

__________________________________________________________ 

 

PERTANYAAN : LISAN 

 

DARIPADA  : YB PUAN TERESA KOK SUH SIM 

     [ SEPUTEH ]  

 

TARIKH  : 27 NOVEMBER 2024 (RABU) 

 

 

SOALAN 

 

PUAN TERESA KOK SUH HIM [ SEPUTEH ] minta PERDANA MENTERI 

menyatakan sebab Kerajaan menjual tanah lot 54780 di Taman Desa yang 

telah dizonkan sebagai Kecemasan dan Keselamatan dan balai polis 

dalam Pelan Tindakan Kuala Lumpur 2040. Nyatakan pembeli lot tanah ini 

dan tapak balai polis. 
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JAWAPAN 

 

YB DR. ZALIHA BINTI MUSTAFA 

MENTERI DI JABATAN PERDANA MENTERI 

(WILAYAH PERSEKUTUAN) 

 

Tuan Yang di-Pertua,  

 

1. Untuk makluman Ahli Yang Berhormat, Lot 54780, Mukim Kuala 

Lumpur tersebut adalah merupakan tanah Kerajaan yang dikhaskan 

untuk simpanan balai polis seluas 3,481 meter persegi (0.86 ekar).  

 

2. Jawatankuasa Kerja Tanah Wilayah Persekutuan Kuala Lumpur 

(JKTWPKL) pada 12 April 2021 telah meluluskan pemberimilikan Lot 

54780 kepada Pesuruhjaya Tanah Persekutuan bagi tujuan tapak balai 

polis.  

 

3. Namun begitu, JKTWPKL pada 29 September 2023 telah 

menangguhkan kelulusan permohonan pemberimilikan Lot 54780 

kepada Pesuruhjaya Tanah Persekutuan memandangkan terdapat 

sebuah bangunan Balai Polis Taman Desa di atas Lot 51762 yang 

terletak dalam radius 500 meter dari tapak simpanan balai polis (Lot 

54780).  

 

4. Seterusnya, JKTWPKL pada 27 Jun 2024 memutuskan untuk 

menambah keluasan tapak bagi Balai Polis Taman Desa sedia ada (Lot 

51762) dengan menggabungkan dengan lot tanah bersebelahan (Lot 

51763) menjadikan jumlah keluasan kepada 565.56 meter persegi 

(0.14 ekar). Kaedah penambahan peluasan tapak Balai Polis Taman 

Desa melibatkan pembatalan rizab medan selera, P.U(B) 293 bertarikh 

10 Ogos 2009 dan seterusnya memberimilik kedua-dua lot tanah 

tersebut (Lot 51762 dan Lot 51763) kepada Pesuruhjaya Tanah 

Persekutuan untuk tujuan balai polis.  

 

5. Di dalam mesyuarat yang sama juga, JKTWPKL telah 

meluluskan permohonan pemberimilikan Lot 54780, Mukim Kuala 

Lumpur, Taman Danau Desa untuk tujuan kediaman bagi maksud 

pangsapuri seluas 3,481 meter persegi (0.86 ekar) kepada pihak ketiga 

di bawah seksyen 76 Kanun Tanah Negara.  
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6. Pemberimilikan yang dilaksanakan ini adalah merupakan salah 

satu kaedah pelupusan Tanah Kerajaan di bawah Kanun Tanah Negara 

dan ianya bukan kaedah jual-beli biasa seperti mana kelaziman 

transaksi tukarmilik tuan punya tanah.  

 

Sekian, terima kasih. 



                                                                                NO SOALAN: 40 
  

 

 

PEMBERITAHUAN PERTANYAAN DEWAN RAKYAT  

MESYUARAT KETIGA, PENGGAL KETIGA  

PARLIMEN KELIMA BELAS TAHUN 2024 

__________________________________________________________ 

 

PERTANYAAN : LISAN 

 

DARIPADA : YB DATO' AZMAN BIN NASRUDIN 

  [ PADANG SERAI ] 

 

TARIKH : 27 NOVEMBER 2024 (RABU) 

 

SOALAN 

 

DATO' AZMAN BIN NASRUDIN [ PADANG SERAI ] minta PERDANA 

MENTERI minta PERDANA MENTERI menyatakan rancangan terkini 

untuk meningkatkan bekalan rumah mampu milik bagi golongan B40 dan 

M40 di Wilayah Persekutuan serta inisiatif untuk memastikan 

kemampanan projek-projek perumahan tersebut. 
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JAWAPAN 

 

YB DR. ZALIHA BINTI MUSTAFA 

MENTERI DI JABATAN PERDANA MENTERI  

(WILAYAH PERSEKUTUAN) 

 

Tuan Yang di-Pertua, 

 

1. Untuk makluman Ahli Yang Berhormat, Jabatan Wilayah Persekutuan 

(JWP) telah mensasarkan pembinaan sebanyak 80,000 unit rumah 

mampu milik dalam tempoh 10 tahun mulai 2018 hingga 2028 menerusi 

Program Residensi Wilayah dan Residensi MADANI. Residensi 

Wilayah memfokuskan kepada warga Wilayah Persekutuan yang 

berpendapatan sederhana rendah dan ke bawah atau M40. Manakala 

Residensi MADANI pula memfokuskan kepada golongan sasar iaitu 

kumpulan rentan (miskin tegar), miskin dan juga mereka yang 

berpendapatan sederhana rendah dan ke bawah atau B40.  

 

2. Pada ketika ini, sebanyak 62,968 unit Residensi Wilayah merangkumi 

yang telah siap, sedang dalam pembinaan dan yang telah menerima 

Perintah Pembangunan (Development Order – DO) melibatkan 93 

projek secara keseluruhan telah berjaya dicapai bagi ketiga-tiga 

Wilayah Persekutuan iaitu di Kuala Lumpur, Putrajaya dan Labuan. 

Manakala bagi Residensi MADANI pula sebanyak 5,482 unit melibatkan 

10 projek sedang dalam pembinaan dan perancangan melibatkan 

Wilayah Persekutuan Kuala Lumpur dan Putrajaya. Kesemua projek 

pembangunan Residensi Wilayah dan Residensi MADANI yang sedang 

dalam pembinaan dijangka akan siap di antara tahun 2025 hingga 2027.  

 

3. Untuk makluman Ahli Yang Berhormat juga, pada ketika ini, 

pelaksanaan Residensi Wilayah dan Residensi MADANI ini tidak 

memberi sebarang implikasi kewangan kepada Kerajaan kerana segala 

kos ditanggung sepenuhnya oleh pemaju perumahan melalui kaedah 

subsidi silang (cross-subsidy) menerusi insentif dan kemudahan yang 

diberikan kepada mana-mana pemaju perumahan yang berminat untuk 

membangunkan rumah mampu milik di Wilayah Persekutuan. Antara 

insentif dan kemudahan yang disediakan adalah seperti berikut:  

i. Pengecualian kepada caj pembangunan bagi komponen 

pembangunan rumah mampu milik yang dibangunkan; 
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ii. Pengurangan sebanyak 50% Sumbangan Wang Perkhidmatan 

Kemajuan (ISF) bagi tujuan pembinaan jalan;  

iii. Peningkatan kepadatan penduduk sehingga 1,000 orang seekar 

(ose) bagi Residensi Wilayah, manakala 1,400 orang seekar 

(ose) bagi Residensi MADANI akan dipertimbangkan tertakluk 

kepada kesesuaian lokasi, kemudahan infrastruktur, lain-lain 

keperluan serta perancangan yang ditetapkan oleh 

Jawatankuasa Pusat Khidmat Setempat (OSC); dan  

iv. Pemaju juga layak mendapat laluan khas (Green Lane) bagi 

urusan yang dikemukakan melalui kaunter urusetia OSC.  

4. Walau bagaimanapun, menerusi Garis Panduan Perancangan 

Residensi MADANI Kuala Lumpur telah menetapkan iaitu bagi keluasan 

tanah melebihi lima (5) ekar, syarikat pemaju perumahan dikehendaki 

menyediakan sekurang-kurangnya minimum 20% pembangunan 

Residensi MADANI. Sekiranya pihak pemaju tidak dapat menyediakan 

komponen Residensi MADANI, pihak pemaju perumahan perlu 

menyediakan atau membangunkan kemudahan masyarakat (in-kind) 

dengan nilaian yang sama kepada bilangan unit Residensi MADANI 

yang perlu disediakan sebagaimana yang ditetapkan dalam Perintah 

Pembangunan.  

5.  Melalui inisiatif tersebut, adalah diharapkan pihak pemaju 

perumahan dapat sama-sama membantu Kerajaan dalam 

menyediakan perumahan mampu milik khususnya kepada warga 

Wilayah Persekutuan di kalangan M40 dan B40.  

Sekian, terima kasih. 
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PEMBERITAHUAN PERTANYAAN DEWAN RAKYAT  

MESYUARAT KETIGA, PENGGAL KETIGA  

PARLIMEN KELIMA BELAS TAHUN 2024 

__________________________________________________________ 

 

PERTANYAAN : LISAN 

 

DARIPADA  : YB TUAN FONG KUI LUN  

[ BUKIT BINTANG ] 

 

TARIKH  : 3 DISEMBER 2024 (SELASA) 

 

 

SOALAN 

 

TUAN FONG KUI LUN [ BUKIT BINTANG ] minta PERDANA MENTERI 

menyatakan langkah-langkah yang diambil oleh Kerajaan berhubung 

dengan isu tanah jerlus di kawasan Masjid India sejak kebelakangan ini 

yang menimbulkan kebimbangan ramai mengenai keselamatan awam 

serta menjejaskan aktiviti perdagangan di kawasan tersebut.  
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JAWAPAN 

 

YB DR. ZALIHA BINTI MUSTAFA 

MENTERI DI JABATAN PERDANA MENTERI 

(WILAYAH PERSEKUTUAN) 

 

Tuan Yang di-Pertua, 

 

1.  Saya mohon supaya pertanyaan ini dijawab bersekali dengan 

pertanyaan bertarikh 17 Oktober 2024 daripada YB Seputeh dan YB 

Jelutong, pertanyaan bertarikh 21 November 2024, sekali lagi daripada 

YB Jelutong dan juga pertanyaan bertarikh 3 Disember 2024 daripada 

YB Bukit Bintang kerana menyentuh isu yang hampir sama. 

 

        Terima kasih Tuan Yang di-Pertua, 

 

2.     Terlebih dahulu saya ingin menarik perhatian Dewan yang mulia ini 

kepada kekeliruan mengenai istilah yang digunakan untuk 

menggambarkan kejadian sinkhole di Jalan Masjid India. Istilah 'tanah 

jerlus' atau 'tanah mendap' yang sering digunakan oleh media adalah 

kurang tepat. Menurut Dewan Bahasa dan Pustaka (DBP), istilah yang 

sepatutnya adalah 'lubang benam'. Saya juga ingin memohon maaf kerana 

turut terkhilaf dalam penggunaan istilah yang kurang tepat ketika 

memberikan kenyataan kepada media sebelum ini. 

 

3. Untuk makluman Ahli-Ahli Yang Berhormat, menyentuh tentang 

Status Keselamatan Terkini dan Langkah-Langkah Pencegahan bagi 

Mengelakkan Kejadian Yang Sama Berulang. Saya ingin menyatakan 

bahawa berdasarkan kajian yang dijalankan oleh Task Force Khas 

(Pasukan Petugas Khas) yang dipengerusikan oleh Datuk Bandar Kuala 

Lumpur sendiri mendapati Jalan Masjid India kini disahkan selamat untuk 

semua bentuk aktiviti. Ini setelah mengambil kira pandangan kepakaran 

secara kolektif oleh pelbagai agensi termasuk Polis Diraja Malaysia 

(PDRM), Jabatan Bomba dan Penyelamat Malaysia (JBPM), Jabatan 

Kerja Raya (JKR), Jabatan Mineral dan Geosains Malaysia (JMG), serta 

pertubuhan profesional seperti Institusi Jurutera Malaysia (IEM) dan 

Pertubuhan Geoteknikal Malaysia (MGS). 
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4. Beberapa tindakan segera langkah pendek telah dilaksanakan 

iaitu : 

 

a. Audit Integriti Aset Utiliti yang telah dilaksanakan oleh 

syarikat-syarikat utiliti di kawasan Central Business District 

(CBD), termasuklah Jalan Masjid India. Pemetaan dan ujian 

integriti bawah tanah dijalankan bagi mengesan sebarang 

kelemahan pada aset-aset lama; dan 

 

b. Penggunaan Teknologi seperti kaedah Ground Penetrating 

Radar (GPR) dan Mackintosh Probe (MP) digunakan untuk 

menyiasat struktur tanah. Ujian geofizik seperti Micro Gravity 

dan Ground Settlement Monitoring turut digunakan untuk 

mengesan sebarang pergerakan tanah atau lohong bawah 

tanah. 

 

5.      Bagi tindakan jangka panjang pula, DBKL akan melaksanakan: 

 

a. Penyiasatan Tanah Mendalam melibatkan penggunaan teknik 

"Deep Boring" serta ujian makmal untuk memastikan struktur 

tanah stabil. Laporan geoteknikal oleh jurutera bertauliah akan 

disediakan untuk kawasan-kawasan yang dikenalpasti berisiko; 

dan 

 

b. Komunikasi Awam di mana DBKL akan terus menggunakan 

platform media sosial untuk memberi makluman dan keyakinan 

kepada masyarakat mengenai tahap keselamatan di kawasan 

Jalan Masjid India. 

 

6. Seterusnya berkaitan dengan pampasan kepada ahli keluarga 

mendiang G. Vijaya Lakshmi. Untuk makluman Ahli yang Berhormat, 

atas dasar keprihatinan, kerajaan melalui DBKL telah menyumbangkan 

RM30,000.00 untuk membantu waris mangsa dalam meringankan beban 

mereka akibat tragedi ini. Keluarga mangsa turut juga menerima 

sumbangan daripada pihak swasta yang bersimpati sebanyak 

RM10,000.00. Ini merupakan tanggungjawab sosial untuk membantu 

keluarga mangsa yang trauma atas kehilangan yang tersayang. 

Menyentuh tentang pampasan, Kerajaan tidak menghalang sekiranya 

keluarga mendiang mangsa hendak mengemukakan tuntutan melalui 
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saluran perundangan terhadap agensi yang berkaitan. 

 

7. Saya memohon Ahli Yang Berhormat tidak sekadar melihat jumlah 

sumbangan RM30,000.00 daripada DBKL sahaja sebagai nilai nyawa 

mendiang mangsa. Pada ketika kejadian tersebut, Kerajaan Malaysia telah 

pun mengerahkan seluruh kekuatan anggota dan juga aset ke kawasan 

insiden yang mana kita melibatkan sehingga 13 agensi kerajaan. Dalam 

masa sembilan hari pencarian, sejumlah besar peruntukan juga telah 

digunakan bagi tujuan kos dan harian operasi. Jangan lupa, anggota juga 

turut bergadai nyawa dalam memasuki ruang sempit dan berbahaya. 

Malahan, kos pembaikan ditanggung juga dalam satu amaun yang juga 

signifikan. Jadi, kesemua kos dan pengorbanan ini adalah bukti bahawa 

Kerajaan Malaysia tidak mengambil mudah soal nyawa sesiapa sahaja, 

sama ada warga tempatan mahupun pelancong warga asing. 

 

Sekian, terima kasih. 



                           NO SOALAN: 29 

 

 

 

PEMBERITAHUAN PERTANYAAN DEWAN RAKYAT  

MESYUARAT KETIGA, PENGGAL KETIGA  

PARLIMEN KELIMA BELAS TAHUN 2024 

__________________________________________________________ 

 

PERTANYAAN : LISAN 

 

DARIPADA  : YB TUAN AHMAD TARMIZI BIN SULAIMAN  

     [ SIK ]  

 

TARIKH  : 3 DISEMBER 2024 (SELASA) 

 

 

SOALAN 

 

TUAN AHMAD TARMIZI BIN SULAIMAN [ SIK ] minta PERDANA 

MENTERI menyatakan tindakan susulan terhadap 12 Projek River of Life 

masih dalam peringkat prapelaksanaan, seperti mana dilaporkan dalam 

Laporan Ketua Audit Negara. 
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JAWAPAN 

 

YB DR. ZALIHA BINTI MUSTAFA 

MENTERI DI JABATAN PERDANA MENTERI 

(WILAYAH PERSEKUTUAN) 

 

Tuan Yang di-Pertua, 

 

1. Untuk makluman Ahli Yang Berhormat, Projek River of Life (RoL) 

merupakan salah satu Entry Point Project (EPP) di bawah National Key 

Economic Areas (NKEA) Greater Kuala Lumpur/Klang Valley. Projek ini 

bertujuan untuk mentransformasikan Sungai Gombak dan Sungai 

Klang kepada sebuah ikon waterfront yang dinamik dan berdaya huni 

dengan nilai ekonomi yang tinggi. RoL terdiri daripada tiga (3) 

komponen utama iaitu pembersihan sungai, pengindahan sungai dan 

pembangunan tanah.  

 

2. Jabatan Wilayah Persekutuan (JWP) telah meneliti 12 Projek River of 

Life yang masih dalam peringkat pra-pelaksanaan agar hanya projek-

projek yang signifikan akan diteruskan. Oleh itu, sebanyak lima (5) 

projek telah dibatalkan kerana kurang signifikan bagi mencapai objektif 

pelaksanaan RoL.  

 

3. Manakala tujuh (7) projek lagi akan diteruskan agar objektif awal Projek 

RoL iaitu pengindahan dan pembersihan sungai dapat dicapai. Proses 

perolehan sedang disediaka oleh agensi-agensi berkaitan supaya 

projek berjalan dengan lancar dan risiko-risiko pelaksanaan projek 

diambil kira sepenuhnya.  

 

4. JWP bersama agensi pelaksana sentiasa komited agar pelaksanaan 

projek yang telah digariskan dalam RoL menepati objektif awal yang 

telah ditetapkan. Kerjasama daripada semua pihak bagi mengimbangi 

kelestarian kebersihan dan keindahan sekitar Sungai Gombak dan 

Sungai Klang amat diperlukan bagi menjayakan hasrat Sungai Nadi 

Kehidupan.  

 

Sekian, terima kasih. 
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PEMBERITAHUAN PERTANYAAN DEWAN RAKYAT 

MESYUARAT KETIGA, PENGGAL KETIGA 

PARLIMEN KELIMA BELAS TAHUN 2024 

 

 
PERTANYAAN : LISAN 

 
DARIPADA : YB TUAN PRABAKARAN A/L  
   PARAMESWARAN [ BATU ] 

 
TARIKH : 3 DISEMBER 2024 (SELASA) 
 

 
SOALAN 

 
TUAN PRABAKARAN A/L PARAMESWARAN [ BATU ] minta PERDANA 

MENTERI menyatakan adakah Jabatan Wilayah Persekutuan akan 

memperuntukkan dana dalam Belanjawan 2025 kepada Pembangunan 

Usahawan untuk aktiviti latihan kepada usahawan muda dan ibu tunggal di 

Wilayah Persekutuan. 
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JAWAPAN 

YB DR. ZALIHA BINTI MUSTAFA 

MENTERI DI JABATAN PERDANA MENTERI 

(WILAYAH PERSEKUTUAN) 

Tuan Yang di-Pertua, 

 

1. Untuk makluman Ahli Yang Berhormat, Jabatan Wilayah 

Persekutuan (JWP) sentiasa menyokong Polisi Nasional berkaitan 

pembangunan usahawan dengan sentiasa menggalakkan penglibatan 

orang awam dalam bidang keusahawanan terutamanya B40, belia, wanita 

dan Bumiputera khususnya di Wilayah Persekutuan. Tumpuan khusus 

diberikan dengan menyediakan pelbagai sokongan dan platform untuk 

menarik minat golongan usahawan tersebut supaya terlibat secara serius 

dan menjadikan keusahawanan sebagai kerjaya pilihan. 

2. Pasca Belanjawan Tahun 2025, JWP komited dan akan 

memperuntukkan sejumlah dana bagi merancang secara efektif dalam 

menjadi perintis untuk melaksanakan inisiatif yang akan melibatkan 

usahawan anak muda dan golongan rentan, termasuk ibu tunggal dengan 

memanfaatkan program sedia ada Kementerian Pembangunan Usahawan 

dan Koperasi (KUSKOP), iaitu Program Pemformalan Usahawan 

Informal yang direplikasikan mengikut kesesuaian usahawan di Wilayah 

Persekutuan. Program ini dijangka akan dapat memanfaatkan seramai 

2,000 orang usahawan di Wilayah Persekutuan. 

3. Program seperti Pemformalan Usahawan Informal ini 

bertujuan memudahkan pendaftaran dan pelesenan perniagaan bagi 

usahawan kecil seperti usahawan perniagaan dari rumah, pengusaha 

ladang, dan pengusaha kedai makan. Dengan mendaftarkan perniagaan 

mereka mengikut undang-undang, usahawan dapat diiktiraf sebagai entiti 

sah yang membolehkan mereka mengakses pelbagai bentuk bantuan 

kerajaan, termasuk kewangan, peluang pemasaran, perlindungan undang-

undang,  serta  jaringan  keselamatan   sosial. Program  ini    juga
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akan diintegrasikan dengan dua (2) inisiatif Program Usaha Jaya Insan 

(PUJI) iaitu Upaya@PUJI dan Lindung@PUJI. 

 
4. Sebagai contoh, baru-baru ini, saya telah mengusulkan supaya Majlis 

Belia Malaysia menghantar kertas cadangan kepada Dewan Bandaraya 

Kuala  Lumpur  (DBKL)  untuk  menjadikan Medan Selera 

Singgang 

MADANI@Batu Bata, Titiwangsa sebagai tapak khusus untuk Medan 

Selera Belia. Pada bulan Oktober yang lalu juga, saya telah merasmikan 

Program Dapur Digital di PPR Wangsa Sari, Kuala Lumpur, yang 

merupakan antara langkah untuk memperkasakan komuniti B40 

khususnya golongan ibu tunggal dan golongan belia melalui inovasi 

ekonomi digital. Inisiatif ini merupakan kerjasama strategik di antara JWP, 

Kementerian Kewangan Malaysia, Pepper Labs, Yayasan Hasanah dan 

DBKL. Langkah ini bukan sahaja menyokong Dasar Keusahawanan 

Nasional 2030 untuk menjadikan Malaysia negara keusahawanan yang 

unggul dan inklusif menjelang tahun 2030, malah turut membantu 

meningkatkan daya saing usahawan muda dan ibu tunggal di Wilayah 

Persekutuan. 

 

5. Selanjutnya, JWP turut merancang untuk melaksanakan 

kerjasama strategik seperti padanan peserta bagi menyertai program- 

program yang ditawarkan oleh agensi Kerajaan lain, contohnya 

penyertaan Usahawan Kecil JWP dalam program Satu Daerah Satu 

Industri yang dilaksanakan oleh Kementerian Pembangunan Usahawan 

dan Koperasi (KUSKOP). Selain itu, JWP juga sedang dalam usaha 

meneroka ruang dan peluang yang disediakan KUSKOP dalam usaha 

membangunkan Perusahaan Kecil dan Sederhana (PKS) di Wilayah 

Persekutuan terutamanya untuk menceburi industri halal. 

 
Sekian, terima kasih. 



                                     NO SOALAN: 3 

 

 

 

PEMBERITAHUAN PERTANYAAN DEWAN RAKYAT  

MESYUARAT KETIGA, PENGGAL KETIGA  

PARLIMEN KELIMA BELAS TAHUN 2024 

__________________________________________________________ 

 

PERTANYAAN : LISAN 

 

DARIPADA  : YB TUAN AZLI BIN YUSOF 

     [ SHAH ALAM ]  

 

TARIKH  : 3 DISEMBER 2024 (SELASA) 

 

 

SOALAN 

 

TUAN AZLI BIN YUSOF [ SHAH ALAM ] minta PERDANA MENTERI 

menyatakan status rayuan tuntutan pampasan yang lebih adil oleh 

kumpulan minoriti yang menolak tawaran pemaju di Kampung Sungai 

Baru, Kampung Bharu Kuala Lumpur yang mana mereka telah diberikan 

pampasan hanya sepertiga dari pampasan yang diterima oleh kumpulan 

yang menerima tawaran pampasan oleh pemaju di peringkat awal. 
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JAWAPAN 

 

YB DR. ZALIHA BINTI MUSTAFA 

MENTERI DI JABATAN PERDANA MENTERI 

(WILAYAH PERSEKUTUAN) 

 

Tuan Yang di-Pertua, 

 

1. Untuk makluman Ahli Yang Berhormat, proses pengambilan tanah 

berdasarkan Akta Pengambilan Tanah 1960 (APT 1960) bagi 110 unit 

yang melibatkan 37 lot teres, 72 unit flat dan 1 lot pencawang elektrik 

Tenaga Nasional Berhad (TNB) telah selesai sepenuhnya tahun lalu, iaitu 

pada Ogos 2023. 

 

2. Bayaran pampasan ke atas pengambilan tanah juga telah diberikan 

oleh Jabatan Ketua Pengarah Tanah dan Galian Wilayah Persekutuan 

Kuala Lumpur (JKPTG WPKL) kepada pihak berkepentingan secara 

berperingkat pada Februari 2022 hingga Januari 2023. 

 

3. JKPTG WPKL telah menerima 75 permohonan Borang N 

(Permohonan Supaya Bantahan Dirujukkan Kepada Mahkamah), Seksyen 

38 APT 1960 melibatkan 13 permohonan daripada unit flat dan 62 

permohonan daripada lot teres. Permohonan ini adalah berkenaan 

bantahan jumlah tawaran pampasan pengambilan tanah yang telah 

ditawarkan oleh JKPTG WPKL selaras Seksyen 37 (1) APT 1960 yang 

menyatakan bahawa mana-mana orang yang berkepentingan ke atas 

mana-mana tanah yang diambil boleh membuat bantahan ke mahkamah. 

 

4. Bagi unit flat, mahkamah telah memerintahkan 11 permohonan 

daripada pemilik unit flat diberi tambahan bayaran pampasan sebanyak 

RM18 ribu hingga RM24 ribu seunit berdasarkan perintah penghakiman 

persetujuan (penyelesaian luar mahkamah). Jumlah ini adalah tambahan 

bayaran kepada tawaran pampasan keseluruhan yang ditawarkan oleh 

JKPTG WPKL kepada pemilik yang berjumlah di antara RM244 ribu 

hingga RM356 ribu. Pemohon telah setuju dengan tawaran peningkatan 

lebih kurang 10% daripada nilaian hartanah oleh Jabatan Penilaian dan 

Perkhidmatan Harta (JPPH), Kementerian Kewangan. Keseluruhan 

tambahan bayaran pampasan berjumlah RM200 ribu telah diserahkan 

kepada pemohon-pemohon terlibat.  
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5. Manakala, baki bagi 2 permohonan lagi masih dalam tindakan 

pihak Jabatan Peguam Negara (AGC). 

 

6. Bagi lot teres pula, satu permohonan telah dibicarakan pada Mei 

2024 dan mahkamah memutuskan tambahan bayaran pampasan 

sebanyak RM69 ribu atau lebih kurang 8% daripada award hartanah 

JKPTG WPKL berjumlah RM874 ribu.  

 

7. Manakala, baki bagi 61 permohonan melibatkan pemilik lot teres ini 

masih dalam tindakan pihak AGC. 

 

8. Tawaran usaha sama di antara pemilik dan pemaju adalah 

berdasarkan rundingan yang dipersetujui bersama tanpa paksaan, 

tekanan atau desakan merangkumi pulangan usaha sama iaitu unit 

gantian, kos pindah keluar dan masuk, insentif persetujuan usaha sama, 

ex-gratia ubahsuai rumah sedia ada dan bayaran sewaan sementara. 

Ditegaskan di sini bahawa, pemilik yang bersetuju dengan tawaran usaha 

sama akan mendapat nilai masa depan (future value), manakala 

penentuan tawaran pampasan pengambilan tanah adalah berlandaskan 

perundangan di dalam APT 1960 dan lain-lain peraturan berkaitan dengan 

nilai pasaran semasa (market value).  

 

9. Semua pihak perlu menghormati proses dan keputusan yang telah 

dimuktamadkan kerana ianya melibatkan peruntukan undang-undang dan 

peraturan yang berkuatkuasa. Pelaksanaannya telah diurus secara sah 

dan teratur mengikut kaedah yang ditetapkan bagi mengelak 

kesahihannya dicabar. 

 

Sekian, terima kasih. 



                          NO SOALAN: 39 

 

 

 

PEMBERITAHUAN PERTANYAAN DEWAN RAKYAT  

MESYUARAT KETIGA, PENGGAL KETIGA  

PARLIMEN KELIMA BELAS 2024 

__________________________________________________________ 

 

PERTANYAAN : LISAN 

 

DARIPADA : YB DATO' AZMAN BIN NASRUDIN 

[ PADANG SERAI ] 

 

TARIKH  : 3 DISEMBER 2024 (SELASA) 

 

 

SOALAN 

 

DATO' AZMAN BIN NASRUDIN [ PADANG SERAI ] minta PERDANA 

MENTERI menyatakan strategi jangka panjang untuk mengatasi masalah 

banjir kilat dalam kawasan bandar, khususnya di Kuala Lumpur dan 

langkah-langkah pencegahan tanah jerlus yang semakin 

membimbangkan. 
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JAWAPAN 

 

YB DR. ZALIHA BINTI MUSTAFA 

MENTERI DI JABATAN PERDANA MENTERI  

(WILAYAH PERSEKUTUAN) 

 

Tuan Yang di-Pertua, 

 

Tuan Yang di-Pertua, 

 

8. Terlebih dahulu, saya memohon supaya pertanyaan daripada                    

Yang Berhormat Seputeh dijawab bersekali dengan pertanyaan daripada 

Yang Berhormat Padang Serai pada tarikh 3 Disember 2024 kerana 

menyentuh isu yang hampir sama, iaitu banjir kilat di Kuala Lumpur. 

 

Terima kasih Tuan Yang di-Pertua, 

 

9. Saya telah menjawab isu banjir dan lubang benam dalam sesi 

pertanyaan lisan, MQT dan juga penggulungan di mesyuarat yang sama, 

sehubungan dengan itu, saya tidak berhasrat untuk mengulang jawapan 

yang serupa. Jawapan hari ini adalah merupakan lanjutan (extension) 

kepada jawapan saya sebelum ini. 

 

3. Terkini, satu Jawatankuasa juga telah ditubuhkan di peringkat 

DBKL iaitu Jawatankuasa Pengurusan Insiden Awam Kuala Lumpur 

yang dibantu juga oleh agensi luar yang lain seperti Angkatan Pertahanan 

Awam (APM), Polis Diraja Malaysia (PDRM), Jabatan Bomba dan 

Penyelamat (BOMBA) dan Jabatan Pengairan dan Saliran Kuala Lumpur 

(JPSKL) dalam usaha menangani serta memberi bantuan segera, iaitu 

kurang daripada setengah jam tempoh response time daripada waktu 

diterima amaran awal banjir jalan atau banjir kilat di Wilayah Persekutuan 

Kuala Lumpur.  
 

4. Seramai 490 petugas dalaman DBKL akan siap siaga di lapangan 

dengan dibantu oleh petugas pasukan pemantauan secara visual melalui 

lebih 60 unit CCTV di bilik gerakan khususnya di kawasan hotpsot yang 

telah dikenal pasti. Mulai esok, sebagai langkah proaktif, semua variable 

message system (VMS) atau papan iklan LED di bawah DBKL akan 

memaparkan status semasa cuaca dan amaran kemungkinan berlakunya 
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banjir kilat. Ini kita mendapat kerjasama daripada MET dan juga JPS. Ini 

akan dimulakan dengan papan iklan LED di Menara DBKL terlebih dahulu. 

Jadi, rakyat ataupun penduduk warga Kuala Lumpur boleh mengambil 

langkah awal untuk jika kita memberi amaran. 

 

5. Sebagai inisiatif persediaan menghadapi Monsun Timur Laut 

(MTL), DBKL juga telah menganjurkan program-program pengendalian 

bot bersama agensi di Wilayah Persekutuan Kuala Lumpur. Program ini 

berlangsung pada 20 Ogos 2024 dan melibatkan lima (5) agensi di bawah 

pentadbiran JB, Jawatankuasa Bencana Daerah Kuala Lumpur iaitu 

PDRM, ATM, APM, bomba dan juga Jabatan Wilayah Persekutuan 

Sendiri. Jadi, program ini adalah bertujuan untuk memastikan bot 

penyelamat berada dalam keadaan baik dan menguji kemampuan 

prestasi. 

 

6.     DBKL juga telah menghadiri lawatan ke Projek Lembangan Sungai 

Kelang (PLSK) yang dianjurkan oleh Jabatan Pengairan dan Saliran (JPS) 

Kuala Lumpur sebagai langkah proaktif dalam usaha menangani Monsun 

Timur Laut dan juga sebahagian persediaan Kuala Lumpur sebagai tuan 

rumah bagi Kepengerusian ASEAN 2025. 
 

7. Bagi menjawab isu Yang Berhormat Seputeh bangkitkan 

berhubung kolam takungan banjir, berdasarkan rekod, terdapat lapan (8) 

projek pembangunan telah diluluskan di kawasan persekitaran kolam 

takungan banjir sejak tahun 2014 yang melibatkan kolam Taman Wahyu, 

Kolam Delima, Tasik Metropolitan Kepong dan Tasik Damai Lake Fields. 

Jadi, saya akan mohon pegawai saya untuk mengemukakan senarai 

penuh projek-projek tersebut kepada Ahli Yang Berhormat. 

 

8. Jadi, saya faham juga apa yang tersirat daripada soalan Yang 

Berhormat Seputeh. Jadi, saya ingin yakinkan, kita melaksanakan 

pemantauan di DBKL ini terutamanya di kawasan-kawasan projek sekitar 

kolam takungan banjir yang telah diluluskan. Selama ini kita dapati paras 

air masih dalam keadaan yang terkawal dan masih belum pernah berlaku 

kejadian banjir di situ. 

 

9. Sedikit pencerahan pula kepada isu yang dibangkitkan oleh Yang 

Berhormat Padang Serai, kejadian lubang benam di Jalan Masjid India 

tempoh hari. Sebenarnya, tidak ada hubungan secara langsung dengan 
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banjir kilat yang berlaku di sekitar Kuala Lumpur. Hanya kebetulan ketika 

itu ada beberapa insiden-insiden selain akibat daripada hujan yang lebat. 

Dalam hal ini, berhubung langkah-langkah pencegahan lubang benam di 

Kuala Lumpur, DBKL juga telah melaksanakan kajian struktur tanah yang 

dipantau oleh task force khas di mana ia bermula sejak berlaku insiden di 

Jalan Masjid India tersebut dan masih lagi dalam proses pelaksanaan 

kajian dalam peringkat akhir. Untuk tindakan jangka pendek, DBKL dan 

agensi yang terlibat juga telah dan sedang melaksanakan audit integriti 

aset-aset utiliti yang akan dilaksanakan oleh syarikat-syarikat utiliti yang 

dimulakan di kawasan Central Business District (CBD) di Kuala Lumpur. 

Jadi, pemetaan dan ujian integriti bawah tanah juga turut kita laksanakan 

di CBD. Seterusnya, kerja-kerja pembaikan dan penggantian untuk 

komponen aset yang berada dalam keadaan uzur akan terus dijalankan. 

Selain daripada itu, pelaksanaan kerja penyiasatan tanah bagi 

menentukan struktur lapisan tanah akan menggunakan kaedah ground 

penetrating radar (GPR) dan Mackintosh Probe, satu alat yang khusus dan 

seterusnya ujian geofizik yang sesuai bagi menentukan perkara-perkara 

yang berikut iaitu microgravity untuk mengesan sama ada adanya lohong 

di bawah dan ground settlement monitoring untuk mengesan pergerakan 

tanah juga akan turut dijalankan. 

 

10. Manakala bagi tindakan jangka panjang, DBKL akan 

melaksanakan juga penyiasatan tanah menggunakan deep boring 

ataupun borehole disertakan dengan ujian makmal dan DBKL akan 

mengemukakan laporan geoteknikal oleh jurutera awam yang bertauliah 

pada kadar yang segera untuk kawasan-kawasan pembangunan yang 

berisiko. 

 

Sekian, terima kasih. 
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PEMBERITAHUAN PERTANYAAN DEWAN RAKYAT  

MESYUARAT KETIGA, PENGGAL KETIGA  

PARLIMEN KELIMA BELAS 2024 

__________________________________________________________ 

   
PERTANYAAN : LISAN 
 
DARIPADA 

 
: 

 
YB TUAN FONG KUI LUN   

[ BUKIT BINTANG ]  
 
TARIKH 

 
: 

 
09 DISEMBER 2024 (ISNIN) 

  

  

SOALAN 

 

TUAN FONG KUI LUN [ BUKIT BINTANG ] minta PERDANA MENTERI 

menyatakan status terkini Lesen KL MADANI yang telah dikeluarkan oleh 

DBKL dan adakah lesen-lesen ini masih aktif serta berapa jumlah 

keseluruhan lesen yang telah dikeluarkan setakat ini. 
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JAWAPAN 

 

YB DR. ZALIHA BINTI MUSTAFA 

MENTERI DI JABATAN PERDANA MENTERI  

(WILAYAH PERSEKUTUAN) 

 

Tuan Yang di-Pertua, 

 

1. Untuk makluman Ahli Yang Berhormat, lesen KL Madani telah 

dijenamakan semula pada Jun 2023 daripada  lesen KL Prihatin di 

bawah inisiatif Wilayah Bebas Berniaga yang telah diperkenalkan pada 

10 November 2020. Ketika itu inisiatif ini diperkenalkan sebagai usaha 

untuk membantu golongan yang kehilangan sumber pendapatan 

berniaga semasa pandemik COVID-19 melanda negara.  

 

2. Lesen KL Madani hanya membenarkan permohonan pembaharuan 

sahaja bagi pemegang lesen KL Prihatin sahaja.                                        

Sebarang permohonan baharu tidak akan dipertimbangkan.   

 

3. Berdasarkan rekod, jumlah lesen yang telah dikeluarkan di bawah     KL 

Prihatin adalah sebanyak 4,328 dan setelah pandemik berakhir, jumlah 

terkini pemegang lesen yang masih aktif dan telah memperbaharui lesen 

atas jenama KL Madani adalah seramai 433 orang sahaja, iaitu kira-

kira 10% daripada jumlah lesen asal. 

 

4. Penjaja-penjaja ini akan dipantau supaya tidak menyebabkan: 
 

a. Kesesakan lalulintas akibat berniaga di lokasi tidak sesuai; 
 

b. Kebersihan bandar yang terjejas akibat ketidakpatuhan pematuhan 

penjaja terhadap garis panduan; dan 
 

c. Persaingan ruang awam antara penjaja dan pengguna lain seperti 

pejalan kaki di kawasan siar kaki atau kaki lima. 

 

5. Dalam hal ini, melalui Program Lestari Niaga, DBKL akan menyusun 

semula penjaja di ibu kota, termasuk pemegang lesen KL Madani, 

dengan memastikan mereka dapat berniaga secara sah di tapak gerai 

yang lebih formal dan berstruktur. 

 



                                                                                NO SOALAN: 1 
  

 

6. Sepanjang 2023 dan 2024, program ini telah memberi manfaat kepada 

2,621 peniaga dan penjaja kecil melalui pelaksanaan 83 projek di 76 

lokasi gerai makanan dan pasar. Program Lestari Niaga akan diteruskan 

untuk tahun 2025 dengan cadangan pelaksanaan 20 projek yang 

dianggarkan akan melibatkan 1,300 penjaja. 

 

7. Kita perlu akui bahawa penjaja memainkan peranan penting dalam 

menyediakan produk, khususnya makanan siap masak pada harga 

yang lebih mampu milik kepada warga kota. Namun begitu, saya juga 

mengambil maklum akan aduan daripada sesetengah komuniti yang 

terjejas akibat kacau ganggu daripada aktiviti penjaja, terutamanya 

penjaja tanpa lesen. Sehubungan itu, DBKL akan meningkatkan 

tindakan penguatkuasaan bagi memastikan pematuhan garis panduan 

dan kesejahteraan awam tetap terjaga. Penjaja yang masih beroperasi 

di bahu jalan dan kaki lima perlu dipindahkan melalui Program Lestari 

Niaga kerana tidak semua kawasan di Kuala Lumpur adalah sesuai 

untuk aktiviti penjaja. 

 
8. Walau bagaimanapun, saya ingin menegaskan sekali lagi bahawa 

usaha yang sedang dilaksanakan oleh DBKL melalui Program Lestari 

Niaga adalah bertujuan untuk menyusun semula penjaja dari lokasi 

yang tidak sesuai, ke dalam tapak gerai yang lebih formal dan 

teratur. Pendekatan ini bukan bertujuan untuk menghapuskan 

penjaja tepi jalan secara total, tetapi memastikan mereka dapat terus 

berniaga dalam persekitaran yang lebih selamat dan bersih, selaras 

dengan aspirasi menjadikan Kuala Lumpur sebagai Bandar C.H.A.S.E. 

yang mesra peniaga kecil. 

  

Sekian, terima kasih.  



  NO SOALAN: 39 
 

 

 

PEMBERITAHUAN PERTANYAAN DEWAN RAKYAT  

MESYUARAT KETIGA, PENGGAL KETIGA  

PARLIMEN KELIMA BELAS TAHUN 2024 

__________________________________________________________ 

 

PERTANYAAN : LISAN 

 

DARIPADA  : YB TUAN ZAHIR BIN HASSAN  

[ WANGSA MAJU ] 

 

TARIKH  : 9 DISEMBER 2024 (ISNIN) 

 

 

SOALAN 

 

TUAN ZAHIR BIN HASSAN [WANGSA MAJU] minta                      

PERDANA MENTERI menyatakan bagaimana Kementerian dan DBKL 

memastikan penyelarasan bagi meluluskan permohonan perintah 

pembangunan berlaku selari dan seimbang dengan keperluan 

meningkatkan semua infrastruktur sokongan termasuk dan tidak terhad 

kepada jalan, sekolah, klinik, kemudahan tempat letak kereta dan kawasan 

hijau. 
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JAWAPAN 

 

YB DR. ZALIHA BINTI MUSTAFA 

MENTERI DI JABATAN PERDANA MENTERI 

(WILAYAH PERSEKUTUAN) 

 

Tuan Yang di-Pertua, 

 

1. Untuk makluman Ahli Yang Berhormat, sebarang cadangan 

pembangunan yang dipertimbangkan untuk kelulusan perlu mematuhi 

zon guna tanah dan intensiti yang telah ditetapkan di dalam Pelan 

Tempatan Kuala Lumpur (PTKL) yang telah diwartakan. Penetapan 

zon guna tanah dan intensiti pembangunan di dalam PTKL 2020 ini 

telah mengambilkira kapasiti selaras dengan daya tampung dari segi 

semua aspek perancangan termasuk trafik, sosial, keboleh sediaan 

infrastruktur, utiliti dan kemudahan masyarakat.  

 

2. Dalam konteks kawalan perancangan, cadangan pembangunan 

baharu adalah dipastikan supaya seimbang dan mematuhi semua 

dasar-dasar semasa kerajaan, kehendak-kehendak teknikal dan garis 

panduan perancangan termasuk syarat-syarat yang dikenakan oleh 

jabatan teknikal dalaman DBKL serta agensi teknikal luaran. Ini bagi 

memastikan pembangunan yang diluluskan mengambilkira semua 

aspek dan kehendak yang telah ditetapkan termasuk peningkatan 

infrastruktur, penyediaan kemudahan sokongan dan penyediaan 

kawasan lapang. Kelulusan terhadap permohonan pembangunan 

baharu hanya akan diberikan setelah semua aspek teknikal dan 

syarat-syarat dipatuhi.  

 

Sekian, terima kasih. 



  NO SOALAN: 49 
 

 

 

PEMBERITAHUAN PERTANYAAN DEWAN RAKYAT  

MESYUARAT KETIGA, PENGGAL KETIGA 

PARLIMEN KELIMA BELAS TAHUN 2024 

__________________________________________________________ 

 

PERTANYAAN : LISAN 

 

DARIPADA  : YB TUAN FONG KUI LUN  

[ BUKIT BINTANG ] 

 

TARIKH  : 12 DISEMBER 2024 (KHAMIS) 

 

 

SOALAN 

 

TUAN FONG KUI LUN [ BUKIT BINTANG ] minta PERDANA MENTERI 

menyatakan apakah rancangan Kerajaan untuk meningkatkan perkakasan 

dan perisian sistem Kuala Lumpur Command and Control Central 

(KLCCC) agar dapat memenuhi keperluan dan cabaran dalam era 

teknologi maklumat masa kini. 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 



  NO SOALAN: 49 
 

 

JAWAPAN 

 

YB DR. ZALIHA BINTI MUSTAFA 

MENTERI DI JABATAN PERDANA MENTERI 

(WILAYAH PERSEKUTUAN) 

 

Tuan Yang di-Pertua, 

 

1. Untuk makluman Ahli Yang Berhormat, Dewan Bandaraya Kuala 

Lumpur (DBKL) sehingga kini telah memasang sebanyak 5,000 unit 

CCTV di sekitar Bandaraya Kuala Lumpur untuk tujuan pemantauan 

trafik dan pengurusan bandar.  

 

2. Bermula pada tahun 2025, sebanyak 5,000 unit CCTV lagi akan di 

pasang dan dijangka siap dan beroperasi pada awal tahun 2026. Ini 

menjadikan jumlah keseluruhan sebanyak 10,000 unit CCTV.  

 

3. CCTV ini dilengkapi sepenuhnya dengan sistem pengesanan Artificial 

Intelligence (AI). Terdapat 20 fungsi AI yang digunakan untuk tujuan 

pengurusan trafik dan pengurusan bandar berkonsepkan bandar 

selamat dan bandar pintar.  

 

4. DBKL juga telah membangunkan aplikasi mudah alih ‘City Manager’ 

untuk tujuan pengurusan bandar menggunakan CCTV. Informasi 

kesalahan yang dikesan AI akan terus di hantar ke jabatan melalui 

telefon bimbit secara ‘Real Time’ untuk tindakan.  

 

Sekian, terima kasih. 
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PEMBERITAHUAN PERTANYAAN DEWAN RAKYAT  

MESYUARAT KETIGA, PENGGAL KETIGA 

PARLIMEN KELIMA BELAS TAHUN 2024 

__________________________________________________________ 

 

PERTANYAAN : BUKAN LISAN 

 

DARIPADA : YB DATO’ SERI DR. SHAHIDAN BIN KASIM 

  [ ARAU ] 

 

SOALAN 

 

DATO’ SERI DR. SHAHIDAN BIN KASIM [ ARAU ] minta PERDANA 

MENTERI menyatakan perincian mengenai 139 kawasan meliputi 1,300 

ekar tanah di Kuala Lumpur yang telah dikenal pasti sebagai berpotensi 

untuk dibangunkan semula di kawasan bandar serta implikasi yang 

terlibat. 

 

 

 

 

 

 



  NO SOALAN: 13 
 

 

JAWAPAN 

 

YB DR. ZALIHA BINTI MUSTAFA 

MENTERI DI JABATAN PERDANA MENTERI  

(WILAYAH PERSEKUTUAN) 

 

Tuan Yang di-Pertua, 

 

1.  Untuk makluman Ahli Yang Berhormat, merujuk kepada Pelan 

Struktur Kuala Lumpur 2040 (PSKL 2040) yang telah diwartakan pada 19 

Oktober 2023 dan Draf Pelan Tempatan Kuala Lumpur 2040 

(DPTKL2040), 139 tapak dikenalpasti dengan keluasan 1,228.96 hektar / 

3,036.81 ekar sebagai kawasan yang berpotensi untuk pembangunan 

semula.  

 

2.  Daripada 139 tapak ini, sebanyak 91 kawasan disenaraikan 

sebagai kawasan kediaman lama dan usang yang berpotensi untuk 

dibangunkan semula seperti perumahan awam atau swasta sedia ada. 

Manakala sebanyak 48 kawasan selebihnya merangkumi pelbagai jenis 

guna tanah iaitu perdagangan, institusi, kemudahan masyarakat, 

infrastruktur dan utiliti, industri, pengangkutan serta pembangunan 

bercampur. Selain itu, sekiranya terdapat tapak lain yang menepati 

syarat dan kriteria yang ditetapkan juga boleh dipertimbangkan 

sebagai tapak pembangunan semula.  

 

3.  Implikasi dengan pelaksanaan pembangunan semula secara tidak 

langsung akan meningkatkan imej dan kualiti persekitaran yang lebih baik 

serta reka bentuk bandar yang lebih terancang. Pembangunan semula 

juga turut menyumbang kepada pembangunan yang mampan menerusi 

peningkatan kualiti hidup serta nilai tanah melalui penggunaan tanah yang 

lebih efisien dan ekonomik.  

 

Sekian, terima kasih. 



                                                                               NO SOALAN: 44 
  

 

 

PEMBERITAHUAN PERTANYAAN DEWAN RAKYAT  

MESYUARAT KETIGA, PENGGAL KETIGA  

PARLIMEN KELIMA BELAS TAHUN 2024 

__________________________________________________________ 

 

PERTANYAAN : BUKAN LISAN 

 

DARIPADA  : YB DATO’MUHAMMAD BAKHTHIAR BIN  

WAN CHIK [ BALIK PULAU ] 

 

 

SOALAN 

 

DATO’MUHAMMAD BAKHTHIAR BIN WAN CHIK [ BALIK PULAU ] 

minta PERDANA MENTERI menyatakan  

 

(a) apakah metrik yang digunakan untuk mengukur kejayaan Bandaraya 

Kuala Lumpur sebagai hub kreatif dan budaya; dan  

 

(b) bagaimana ia dapat menangani isu gentrifikasi yang berpotensi 

berkaitan dengan cultural district development. 

 

 

 

 



  NO SOALAN: 44 
 

 

JAWAPAN  

 

YB DR. ZALIHA BINTI MUSTAFA 

MENTERI DI JABATAN PERDANA MENTERI  

(WILAYAH PERSEKUTUAN) 

 

Tuan Yang di-Pertua, 

 

1. Untuk makluman Ahli Yang Berhormat, Pelan Struktur Kuala Lumpur 

(PSKL) 2040 telah menggariskan halatuju berkenaan pelaksanaan 

Daerah Kreatif dan Kebudayaan sebagai salah satu daripada tindakan 

sokongan ke arah mencapai hala tuju Pembangunan Kuala Lumpur 

Sebagai Bandar Raya Inovatif dan Produktif. Di antara beberapa usaha 

yang melibatkan pemeliharaan dan pembangunan semula akan 

dilaksanakan seperti berikut:-  

 

i. Meningkatkan kualiti kawasan dan pengaktifan semula 

aktiviti;  

 

ii. Menaiktarafkan kawasan;  

 

iii. Pelaksanaan adaptive use untuk menjana aktiviti;  

 

iv. Pemuliharaan institusi pendidikan bersejarah;  

 

v. Pengaktifan aktiviti seni budaya dan persembahan; dan  

 

vi. Menggalakkan kesenian kraf tangan.  

 

2. Sekiranya semua usaha ini dapat dilaksanakan dalam tempoh 

pemakaian pelan ini, ianya boleh menjadi satu penanda aras kejayaan 

dalam menjadikan Kuala Lumpur sebagai hub kreatif dan budaya.  

 

3. Sektor pelancongan akan terus menjadi penyumbang penting kepada  

pertumbuhan ekonomi Kuala Lumpur pada masa hadapan. 

Penggalakan sektor pelancongan secara langsung akan memberikan 

kesan kepada ekonomi dan juga masyarakat setempat. 

 

4. Bagi mengatasi isu gentrifikasi, Dewan Bandaraya Kuala Lumpur  

(DBKL) akan melaksanakan pendekatan yang berfokus ke arah 
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keseimbangan antara peningkatan nilai komersil pelancongan dengan 

komuniti berdasarkan langkah berikut: 

 

 

i. Penglibatan Komuniti: 

Melibatkan penduduk setempat dalam mendapatkan input bagi 

memastikan perancangan pembangunan pelancongan di sesuatu 

kawasan dilaksanakan secara berkesan dan memberi manfaat kepada 

penduduk setempat. 

 

ii.   Penambahbaikan Infrastruktur yang Inklusif:  

Memastikan bahawa pembangunan kawasan budaya tidak hanya 

memberi manfaat kepada pelancong, tetapi juga kepada penduduk 

tempatan dengan penyediaan kemudahan yang bersesuaian.  

 

iii.  Menyokong Perniagaan Tempatan:  

Menggalakkan perkembangan perniagaan tempatan agar dapat 

bersaing dengan rangkaian perniagaan ‘mainstream’ yang mungkin 

memasuki kawasan tersebut.  

 

iv. Program Pendidikan dan Kesedaran:  

Mengadakan program pendidikan untuk meningkatkan kesedaran 

tentang nilai budaya dan sejarah kawasan tersebut, serta pentingnya 

pelestarian identiti tempatan.  

 

v. Pengukuhan identiti budaya:  

Akan dilaksanakan melalui perancangan program dan aktiviti yang 

mempromosikan budaya tempatan dan menjadikan kawasan tersebut 

tetap relevan dengan identiti asalnya.  

 

Sekian, terima kasih. 



                                                                              SOALAN NO: 60 
  

 

 

PEMBERITAHUAN PERTANYAAN DEWAN RAKYAT  

MESYUARAT KETIGA, PENGGAL KETIGA  

PARLIMEN KELIMA BELAS TAHUN 2024 

__________________________________________________________ 

 

PERTANYAAN : BUKAN LISAN 

 

DARIPADA : YB DATO' SERI DR. WAN AZIZAH DR. WAN 

 ISMAIL [ BANDAR TUN RAZAK ] 

 

 

SOALAN 

 

DATO' SERI DR. WAN AZIZAH DR. WAN ISMAIL  [ BANDAR TUN 

RAZAK ] minta PERDANA MENTERI menyatakan langkah-langkah bagi 

memastikan tabung dana penyelenggaraan perumahan kos rendah di 

Wilayah Persekutuan diwujudkan serta penyelarasan mekanisme 

pemantauan yang berterusan untuk memastikan keberkesanan 

pelaksanaannya. 

 

 

 

 

 

 



  NO SOALAN: 60 
 

 

JAWAPAN 

 

YB DR. ZALIHA BINTI MUSTAFA 

MENTERI DI JABATAN PERDANA MENTERI  

(WILAYAH PERSEKUTUAN) 

 

Tuan Yang di-Pertua, 

 

1.  Untuk makluman Ahli Yang Berhormat, Mesyuarat Jemaah Menteri 

pada 18 September 2024 telah bersetuju secara prinsip perluasan 

pelaksanaan Program Penyelenggaraan Perumahan (PPP) dan Tabung 

Penyelenggaraan Perumahan Malaysia (TPPM) ke Wilayah Persekutuan 

Kuala Lumpur (WPKL).  

 

2.  Program PPP dilaksanakan bagi tujuan membiayai kerja-kerja baik 

pulih dan penyelenggaraan perumahan kos rendah awam berstrata 

manakala TPPM pula merupakan satu tabung bagi penyelenggaraan 

perumahan swasta berstrata dengan kos tidak melebihi RM300,000.00 

dalam kawasan WPKL.  

 

3.  Pelaksanaan kerja-kerja penyelenggaraan yang berkaitan dijangka 

bermula pada tahun 2025. Penyelarasan selanjutnya diantara 

Kementerian Perumahan dan Kerajaan Tempatan (KPKT), Jabatan 

Wilayah Persekutuan (JWP) dan Dewan Bandaraya Kuala Lumpur (DBKL) 

sedang dilaksanakan bagi memperhalusi terma rujukan dan kaedah 

pelaksanaan.  

 

Sekian, terima kasih. 

 

 
 



                           NO SOALAN: 91 

 

 

 

PEMBERITAHUAN PERTANYAAN DEWAN RAKYAT  

MESYUARAT KETIGA, PENGGAL KETIGA  

PARLIMEN KELIMA BELAS TAHUN 2024 

__________________________________________________________ 

 

PERTANYAAN : BUKAN LISAN 

 

DARIPADA  : YB TUAN HAJI ONN BIN ABU BAKAR 

[ BATU PAHAT ] 

 

 

SOALAN 

 

TUAN HAJI ONN BIN ABU BAKAR [ BATU PAHAT ] minta PERDANA 

MENTERI menyatakan adakah fenomena lubang benam di Malaysia 

berada dalam keadaan kritikal dan apakah usaha dilakukan oleh 

Kementerian dalam memastikan keselamatan orang ramai berada di 

tahap terbaik.



  NO SOALAN: 91 
 

 

JAWAPAN 

 

YB DR. ZALIHA BINTI MUSTAFA 

MENTERI DI JABATAN PERDANA MENTERI 

(WILAYAH PERSEKUTUAN) 

 

Tuan Yang di-Pertua, 

 

1. Untuk makluman Ahli Yang Berhormat, fenomena lubang benam di 

Kuala Lumpur tidak berada dalam situasi kritikal. Ianya merupakan 

kejadian semula jadi yang boleh berlaku akibat manusia (Antropogenik) 

dan kejadian alam.  

 

2. Pelaksanaan kerja penyiasatan tanah bagi menentukan struktur lapisan 

tanah akan menggunakan kaedah Ground Penetrating Radar (GPR) dan 

Mackintosh Probe (MP). Seterusnya, pelaksanaan ujian geofizik yang 

sesuai bagi menentukan perkara-perkara berikut iaitu Micro Gravity untuk 

mengesan adanya lohong dibawah tanah dan Ground Settlement 

Monitoring untuk mengesan pergerakan tanah.  

 

3. Untuk makluman Ahli Yang Berhormat, bagi tindakan jangka panjang 

Dewan Bandaraya Kuala Lumpur (DBKL) akan melaksanakan 

penyiasatan tanah menggunakan Deep Boring (Bore Hole) disertakan 

dengan ujian makmal. Disamping itu, DBKL juga akan mengemukakan 

laporan geoteknikal yang akan diperolehi daripada jurutera bertauliah.  

 

4. Bagi mengelakkan kebimbangan orang ramai mengenai keselamatan 

awam yang akan menjejaskan aktiviti perdagangan di kawasan tersebut, 

DBKL akan telah membuat hebahan melalui pelbagai platform media 

sosial serta akan berterusan dalam menjelaskan mengenai tahap 

keselamatan di kawasan Masjid India.  

 

Sekian, terima kasih. 

 



                           NO SOALAN: 106 

 

 

 

PEMBERITAHUAN PERTANYAAN DEWAN RAKYAT  

MESYUARAT KETIGA, PENGGAL KETIGA  

PARLIMEN KELIMA BELAS TAHUN 2024 

__________________________________________________________ 

 

PERTANYAAN : BUKAN LISAN 

 

DARIPADA  : YB DATO' SRI ISMAIL SABRI BIN YAAKOB 

[ BERA ] 

 

 

 

SOALAN 

 

DATO' SRI ISMAIL SABRI BIN YAAKOB [ BERA ] minta PERDANA 

MENTERI menyatakan apakah pelan dan langkah keselamatan jangka 

pendek dan panjang yang akan diambil oleh pihak berkuasa berikutan 

insiden tanah jerlus di Jalan Masjid India.



                           NO SOALAN: 106 

 

 

JAWAPAN 

 

YB DR. ZALIHA BINTI MUSTAFA 

MENTERI DI JABATAN PERDANA MENTERI 

(WILAYAH PERSEKUTUAN) 

 

Tuan Yang di-Pertua, 

 

1. Untuk makluman Ahli Yang Berhormat, terdapat beberapa pelan dan 

langkah keselamatan bagi tindakan jangka pendek dan tindakan 

jangka panjang iaitu:  

 

Tindakan jangka pendek  

 

i. Bagi tindakan jangka pendek ialah dengan melaksanakan 

pemetaan dan ujian integriti bawah tanah dikawasan yang 

berisiko serta melakukan pembaikan dan penggantian untuk 

komponen yang berada dalam keadaan uzur;  

ii. Selain itu, melaksanakan kerja penyiasatan tanah untuk 

menentukan struktur lapisan tanah dengan menggunakan 

Ground Penetrating Radar (GPR) dan Mackintosh Probe (MP); 

dan  

iii. Melaksanakan ujian geofizik yang sesuai bagi menentukan 

perkara-perkara berikut:-  

▪ Micro gravity untuk mengesan adanya lohong dibawah tanah 

▪ Ground Settlement Monitoring untuk mengesan pergerakan 

tanah.  

 

Tindakan jangka panjang  

 

i. Manakala bagi tindakan jangka panjang, dengan melaksanakan 

penyiasatan tanah menggunakan Deep Boring (Bore Hole) serta 

ujian makmal. 

 

ii. Disamping itu, Kementerian juga bercadang untuk pengemukaan 

laporan geoteknikal oleh jurutera awam bertauliah untuk kawasan-

kawasan pembangunan yang berisiko.  

 

Sekian, terima kasih.



                           NO SOALAN: 269 

 

 

 

PEMBERITAHUAN PERTANYAAN DEWAN RAKYAT  

MESYUARAT KETIGA, PENGGAL KETIGA 

PARLIMEN KELIMA BELAS TAHUN 2024 

__________________________________________________________ 

 

PERTANYAAN : BUKAN LISAN 

 

DARIPADA  : YB TUAN GANABATIRAU A/L VERAMAN 

[ KLANG ] 

 

 

SOALAN 

 

TUAN GANABATIRAU A/L VERAMAN [ KLANG ] minta PERDANA 

MENTERI menyatakan memandangkan sebahagian besar permukaan 

Kuala Lumpur didasari oleh batu kapur yang rapuh, mudah larut dan 

berongga, adakah pihak Kerajaan mempunyai rancangan untuk membuat 

kajian geologi yang sepatutnya berkenaan ancaman lubang benam 

(sinkhole) di Kuala Lumpur dan berkenaan sistem penyelenggaraan utiliti 

bawah.



                              NO SOALAN: 269 

 

 

JAWAPAN 

 

YB DR. ZALIHA BINTI MUSTAFA 

MENTERI DI JABATAN PERDANA MENTERI 

(WILAYAH PERSEKUTUAN) 

 

Tuan Yang di-Pertua, 

 

1.  Untuk makluman Ahli Yang Berhormat, merujuk kepada kenyataan 

media yang telah dikeluarkan oleh Kementerian Sumber Asli dan 

Kelestarian Alam (NRES) pada 7 September 2024 menyatakan bahawa 

“dari segi geologi, batuan dasar di Kuala Lumpur didasari oleh sejumlah 

anggaran 30% batu kapur dan 70% terdiri daripada batuan granit dan 

batuan metasedimen iaitu Formasi Kenny Hill, Syis Hawthornden dan Syis 

Dinding. Manakala kawasan tanah jerlus adalah didasari oleh batuan syis, 

filit dan kuarzit Formasi Kenny Hill”.  

 

2.  “Hasil siasatan pelbagai agensi bertanggungjawab, kejadian tanah 

jerlus yang berlaku adalah akibat beberapa faktor iaitu faktor antropogenik 

(aktiviti manusia), cuaca dan juga hakisan lapisan tanah tambak di bawah 

permukaan. Satu laporan teknikal hasil siasatan berkaitan geologi dan 

struktur bawah permukaan akan disediakan oleh kumpulan Task Force 

Struktur Tanah Masjid India yang diterajui oleh Dewan Bandaraya Kuala 

Lumpur dalam jangka masa tiga bulan”.  

 

3.  “Secara am, NRES menegaskan bahawa Kuala Lumpur adalah 

selamat untuk dihuni. Walau bagaimanapun, pemantapan terhadap aspek 

pemantauan, penyelenggaraan, prosedur dan kaedah penyiasatan bawah 

permukaan meliputi struktur binaan bawah tanah dapat mengenal pasti 

dan mengelak sebarang ancaman tanah jerlus dan lubang benam yang 

mungkin berlaku”.  

 

4.  DBKL melalui Pasukan Task Force yang telah ditubuhkan pada hari 

ke-3 insiden telah mengenalpasti serta melaksanakan beberapa langkah 

jangka pendek serta jangka panjang yang akan dilaksanakan untuk 

menentukan jika adanya ancaman lubang benam di Kuala Lumpur. 
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5.  Untuk makluman Ahli Yang Berhormat, naik taraf dan 

penyelenggaraan utiliti bawah tanah di Kuala Lumpur bukan di bawah 

bidang kuasa Dewan Bandaraya Kuala Lumpur (DBKL). Utiliti bawah 

tanah ini adalah milik syarikat utiliti seperti dari pembentungan, elektrik dan 

syarikat-syarikat telekomunikasi.  

 

6.  DBKL hanya memberi permit di bawah undang-undang yang 

diperuntukkan khusus pada Akta 133 (Akta Jalan Parit dan Bangunan) dan 

Akta 333 (Akta Pengangkutan Jalan) yang memberi kuasa kepada pihak 

berkuasa tempatan dalam erti kata DBKL. DBKL berfungsi dalam 

mengeluarkan permit korekan utiliti. Untuk menaiktaraf dan 

menyelenggara utiliti bawah tanah di Kuala Lumpur, ianya merupakan 

tanggungjawab syarikat utiliti sebagai pemilik aset utiliti berkenaan.  

 

Sekian, terima kasih. 



                                                                              NO SOALAN: 439 
  

 

 

PEMBERITAHUAN PERTANYAAN DEWAN RAKYAT  

MESYUARAT KETIGA, PENGGAL KETIGA  

PARLIMEN KELIMA BELAS TAHUN 2024 

__________________________________________________________ 

 

PERTANYAAN : BUKAN LISAN 

 

DARIPADA : YB DATO’ AZMAN BIN NASRUDIN 

  [ PADANG SERAI  ] 

 

SOALAN 

 

DATO’ AZMAN BIN NASRUDIN [ PADANG SERAI ] minta PERDANA 

MENTERI menyatakan langkah-langkah untuk mengawal pembangunan 

tidak terkawal dan kesannya terhadap kawasan hijau di Wilayah 

Persekutuan serta usaha-usaha untuk memulihara alam sekitar bandar. 

 

 

 

 

 



                           NO SOALAN: 439 

 

JAWAPAN 

 

YB DR. ZALIHA BINTI MUSTAFA 

MENTERI DI JABATAN PERDANA MENTERI  

(WILAYAH PERSEKUTUAN) 

 

Tuan Yang di-Pertua, 

 

1. Untuk makluman Ahli Yang Berhormat, Kuala Lumpur menjelang tahun 

2040 perlu menjangkaui keupayaan sebagai sebuah bandar yang 

berdaya tahan dan mampan bagi memastikan keterjaminan kualiti 

hidup penduduk yang sejahtera, sihat dan kekal vibrant pada masa 

hadapan. 

  

2. Pemeliharaan a lam sekitar melalui usaha urbanisasi hijau atau 

Greening Urban Development akan diterapkan dan dipergiat agar 

penduduk bandar ini terus kekal menikmati pembangunan yang lestari 

dan mencapai kesihatan sosial serta kehidupan yang berkualiti.  

 

3. Jabatan Wilayah Persekutuan (JWP) dan Dewan Bandaraya Kuala 

Lumpur (DBKL) amat komited untuk memastikan proses urbanisasi 

Bandaraya Kuala Lumpur yang berkembang pesat tidak akan 

menjejaskan kemampanan alam sekitar. Pelan Pembangunan Kuala 

Lumpur 2040 bukan sahaja mengariskan halatuju Kuala Lumpur ke 

arah pembangunan ekonomi dan infrastruktur bandar, tetapi juga 

menjadikan konservasi alam sekitar dan biodiversiti bandar menjadi 

teras dalam perancangan Bandaraya Kuala Lumpur.  

 

4. Bagi mencapai matlamat ini, PSKL2040 menumpukan pada 

peningkatan penyediaan tanah lapang dengan penetapan sasaran 

untuk mencapai 20 meter persegi bagi setiap penduduk, pemeliharaan 

dan mengekalkan 100 peratus hutan simpan sediaada, penanaman 

satu juta pokok serta sasaran litupan kanopi pokok sebanyak 50 

peratus akan disediakan untuk memberi teduhan yang bermanfaat 

kepada pejalan kaki dan pengguna kenderaan mikromobiliti, 

seterusnya menggalakkan gaya hidup sihat. 

 
 

 

 

 



                           NO SOALAN: 439 

 

 
5. DBKL melalui Pelan Induk Landskap Kuala Lumpur 2040 yang telah 

menggariskan kaedah serta garis panduan bagi merealisasikan 

matlamat PSKL2040 Kuala Lumpur Bandaraya Hijau, sihat dan Vibrant 

melalui Visi untuk mencapai Bandar Ikonik Hijau untuk Semua dengan 

matlamat menjadikan Kuala Lumpur bandar yang mempunyai 

persekitaran hijau, sihat dan vibran dengan berteraskan kelestarian 

bandar dan kemakmuran orang awam. Bagi tujuan tersebut strategi 

yang digariskan melalui Pelan Induk Landskap Kuala Lumpur 2040 

adalah seperti berikut:  

 
i. Perancangan bagi pembangunan taman-taman awam, kawasan 

lapang serta taman poket bagi tujuan konservasi hijau, sebagai ruang 

rekreasi, kreatif dan sosial warga kota. Meningkatkan kualiti dan 

mempelbagaikan fungsi taman dan kawasan lapang dengan tindakan 

seperti berikut:  

 

● Mewartakan dan memelihara tanah lapang;  

 

● Menaik taraf tanah lapang dan rekreasi sedia ada; dan  

 

● Mengaktifkan kawasan taman dan kawasan lapang melalui  

aktiviti sosial dan kemasyarakatan.  

 

ii. Kesalinghubungan Jaringan hijau yang direkabentuk sebagai 

penyambungan taman yang menghubungkan taman-taman utama, 

taman kejiranan, kawasan lapang serta taman poket. Jaringan hijau 

koridor sungai menghubungkan taman-taman utama serta koridor biru 

iaitu sungai dan badan air. Penghijauan di jalan-jalan utama dan 

lebuhraya. Koridor ekologi yang menghubungkan biodiversiti Bandar 

Raya Kuala Lumpur yang terdiri daripada hutan simpan kekal,badan air 

dan taman hutan bandar.  

 

iii. Biodiversiti berfungsi memberi perkhidmatan dan ekosistem 

semulajadi. Konsep biodiversiti yang dilaksanakan dengan pendekatan 

seperti berikut: 

 

● Menghubungkan kawasan teras dengan kawasan-kawasan lain 

terutamanya Hutan Simpanan Kekal (HSK), taman-taman awam dan 

kawasan lapang melalui pewujudan jaringan hijau;  
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● Menanam tumbuhan yang sesuai untuk menampung dan menarik 

populasi burung dan serangga;  

 

● Mempelbagaikan habitat seperti wetland, kolam eko, hutan poket 

dan sebagainya; dan  

 

● Memelihara dan memulihara kawasan rizab hutan, flora dan fauna 

di taman awam dan membenarkan akses kepada orang awam. 

 

Sekian, terima kasih. 



                           NO SOALAN: 716 

 

 

 

PEMBERITAHUAN PERTANYAAN DEWAN RAKYAT  

MESYUARAT KETIGA, PENGGAL KETIGA  

PARLIMEN KELIMA BELAS TAHUN 2024 

__________________________________________________________ 

 

PERTANYAAN : BUKAN LISAN 

 

DARIPADA  : YB TUAN ZAHIR BIN HASSAN 

[ WANGSA MAJU ] 

 

 

SOALAN 

 

TUAN ZAHIR BIN HASSAN [ WANGSA MAJU ] minta PERDANA 

MENTERI menyatakan : 

 

(a) statistik kejadian tanah jerlus di Kuala Lumpur dalam tempoh tujuh 

tahun terkini serta adakah terdapat kajian untuk mengenal pasti 

kawasan- kawasan berisiko tinggi berlakunya tanah jerlus; dan 

 

(b) bilakah laporan lengkap termasuk punca kejadian tanah jerlus di 

Jalan Masjid India akan siap dan diterbitkan.



                           NO SOALAN: 716 

 

 

JAWAPAN 

 

YB DR. ZALIHA BINTI MUSTAFA 

MENTERI DI JABATAN PERDANA MENTERI 

(WILAYAH PERSEKUTUAN) 

 

Tuan Yang di-Pertua, 

 

1.  Untuk makluman Ahli Yang Berhormat, tanah jerlus adalah 

fenomena geologi yang berlaku apabila profil tanah merosot secara 

tibatiba menyebabkan satu lubang besar atau runtuhan terbentuk di 

permukaan bumi. Fenomena ini boleh berlaku secara semula jadi atau 

disebabkan oleh aktiviti manusia (Anthropogenic). Setelah diteliti terdapat 

kurang dari 10 kejadian tanah jerlus yang dikenal pasti telah berlaku di 

sekitar Kuala Lumpur sejak tahun 2017 akibat oleh aset utiliti yang rosak.  

 

2.  Dewan Bandaraya Kuala Lumpur masih lagi menjalankan 

beberapa siri penyiasatan tanah di Jalan Masjid India antaranya kerja 

penyiasatan tanah untuk menentukan struktur lapisan tanah dengan 

menggunakan Ground Penetrating Radar (GPR) dan Mackintosh Probe 

(MP). Dapatan data-data akan dianalisa dan menjangkakan laporan 

lengkap dapat disiapkan dalam suku ke empat tahun ini. 

 

Sekian, terima kasih. 

 

 


